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Həftəlik iqtisadi, ictimai-siyasi, müstəqil qəzet      Qiyməti razılaşma yolu ilə   Qəzet 1999-cu ildən çıxır

Yanvarın 30-da Heydər Əliyev Mərkə-
zində “Azərbaycan Respublikası regi-
onlarının 2014-2018-ci illərdə sosial-iq-
tisadi inkişafı Dövlət Proqramı”nın 
icrasının üçüncü ilinin yekunlarına 
həsr olunan konfrans keçirilib.
Azərbaycan Respublikasının Prezi-
denti İlham Əliyev konfransda iştirak 
edib.
Dövlətimizin başçısı konfransda giriş 
nitqi söyləmişdir. O, demişdir:  
-Bütün obyektiv çətinliklərə baxma-
yaraq, 2016-cı ildə Azərbaycan iqti-
sadiyyatı inkişaf etmişdir və bütün 
əsas vəzifələr icra olunmuşdur. İqtisa-
diyyatın əsas göstəriciləri müsbətdir. 
Kənd təsərrüfatı 2,6 faiz, ölkəmizin 
qeyri-neft sənayesi isə 5 faiz artmışdır. 
Dünyada neftin qiymətinin üç-dörd 
dəfə aşağı düşməsinə baxmayaraq, əv-
vəlki illərdə görülmüş işlər və keçən il 
apardığımız dərin islahatlar nəticəsin-
də biz bu inkişafı təmin edə bilmişik.
Biz Neft Fondunun valyuta ehtiyatla-
rını qoruya bilmişik. 
Prezident 2016-cı ildə ölkəmizdə gö-
rülən işlərə dünyanın mötəbər bey-
nəlxalq iqtisadi qurumlarının da yük-
sək qiymət verdiyini demiş, Davos 
Dünya İqtisadi Forumunun da  Azər-
baycan ilə bağlı verdiyi hesabatda 
yenə də müsbət rəy bildirdiyini vur-
ğulamışdır. O, demişdir ki, ölkələrin 
rəqabətqabiliyyətliliyinə görə Azər-
baycan üç pillə irəliləyərək 37-ci yer-
də qərarlaşmışdır. Digər göstəriciyə - 
inkişaf edən ölkələr arasında inkişafa 
görə isə, - bu hesablama təxminən 80-ə 
yaxın inkişaf edən ölkəni cəmləşdirir, 
- Azərbaycan birinci-ikinci yerləri bö-
lüşür. 
2016-cı ildə ümumi iqtisadi inkişaf 
müsbət qiymətləndirilən dövlət başçı-
sı demişdir: 
Bizim bu gün müzakirə etdiyimiz və 
2014-cü ildə qəbul olunmuş üçüncü 
Dövlət Proqramı da yerlərdən gələn 
təkliflər əsasında və ölkəmizin strateji 
istiqaməti nəzərə alınaraq tərtib edil-
mişdir. Proqramların məqsədi məhz 
ondan ibarətdir ki, bütün mövcud 
problemlər, insanları narahat edən so-
sial məsələlər öz həllini tapsın. Bizim 
proqramlarımız çox konkretdir. Qar-
şıya çox konkret hədəflər qoyulur və 
deyə bilərəm ki, həm birinci, həm də 
ikinci proqram artıqlaması ilə və uğur-
la icra edilmişdir. Əminəm ki, üçüncü 
proqramın taleyi də eyni olacaq.

Bizim proqramımızın birinci mərhələ-
si daha çox infrastruktur layihələri 
ilə bağlı idi. Son 13-14 il ərzində ya-
radılmış elektrik gücü təxminən bü-
tün əvvəlki illərdə yaradılmış gücə 
bərabərdir. Bu gün bizim 35 elektrik 
stansiyamız varsa, onların 26-sı proq-
ram icra edilərkən tikilmişdir. O vaxt 
Azərbaycanda qazlaşdırma 51 faiz sə-
viyyəsində idi. Bölgələrdə isə, demək 
olar ki, təbii qaz yox idi. Bu gün Azər-
baycanda qazlaşdırmanın səviyyəsi 92 
faizə qalxıbdır.
2004-cü ildən bu günə qədər təxminən 
11 min kilometr avtomobil yolu ti-
kilmişdir. Bu, həm magistral yollara, 
həm də şəhərlərarası və kənd yolları-
na aiddir. 
Kənd təsərrüfatını stimullaşdırmaq 
üçün böyük meliorativ tədbirlər görül-
müşdür. Yüz minlərlə hektar torpağın 
meliorativ vəziyyəti yaxşılaşdırılmış 
və ya yeni suvarılan sahələr dövriy-
yəyə buraxılmışdır. Dörd su anbarı 
tikilmişdir. Xüsusilə, onların arasında 
ən böyük Taxtaköprü və Şəmkirçay 
su anbarlarını qeyd etmək istəyirəm. 
Tovuzçay, Göytəpə su anbarları tikil-
mişdir. 
Daxili biznes qurumlarının fəaliy-
yətinə toxunan prezident İlham Əli-
yev qeyd etmişdir ki, bu illər ərzində 
Azərbaycanda güclü və fəal milli biz-
nes sinfi formalaşmışdır. O, demişdir: 
- Son illər ərzində - 2004-cü ildən bu 
günə qədər Azərbaycan sahibkarları-
na təxminən 2 milyard manat dəyərin-
də güzəştli şərtlərlə kreditlər verilmiş-
dir. Bu kreditlər ölkə iqtisadiyyatının 
inkişafına böyük dəstək olmuşdur. Onu 
da deməliyəm ki, bu il Sahibkarlığa 
Kömək Milli Fondunun xətti ilə veriləcək 
güzəştli kreditlərin hamısı əvvəlki illərdə 
verilmiş və qaytarılmış kreditlər hesabı-
na veriləcək. 
Sosial infrastrukturdan danışan döv-
lət başçısı qeyd etmişdir ki, son illər 
ərzində - 2004-cü ildən başlayaraq üç 
mindən çox məktəb tikilib və ya təmir 
edilmişdir. Altı yüzdən çox tibb ocağı 
tikilmiş və ya təmir edilmişdir. Ancaq 
bölgələrdə 40-dan çox Olimpiya İdman 
Kompleksi, 20-dən çox muzey, 10-dan 
çox teatr binası inşa edilmişdir. 
Biz bu illər ərzində ölkəmizin stra-
teji maraqlarını təmin edən nəhəng 
layihələri həyata keçirmişik. Ba-
kı-Tbilisi-Ceyhan neft kə məri 2006-
cı, Bakı-Tbilisi-Ərzurum qaz kəməri 

2007-ci il lərdə istifadəyə verilmişdir. 
Bu gün isə yeni bir qlobal layihəni – Cə-
nub Qaz Dəhlizini icra edirik. Təsadüfi 
deyil ki, Azərbaycanın bu iş də liderliyi, 
fəal və əsas rolu ötən ilin fevralında Ba-
kıda ke çirilən ikinci Cənub Qaz Dəhlizi 
Məş vərət Şurasının yekun sənədində 
də göstərilib.

X  X  X  
Konfransda iqtisadiy-
yat naziri Şahin Mus-
tafayev, kənd təsərrüfatı 
naziri Heydər Əsədov, 
Azərbaycan Meyvə və 
Tərəvəz İstehsalçıları və 
İxracatçıları Assosiasi-
yasının sədri Bəşir Quli-
yev,  Fındıq İstehsalçıları 
və İxracatçıları Assosi-
asiyasının sədri İsmayıl 
Orucov, Şərab İstehsal-
çıları və İxracatçıları As-
sosiasiyasının sədri Elçin 
Mədətov, Azərbaycan 
Turizm Assosiasiyasının 
rəhbəri Nahid Bağırov və 
Balıq yemi istehsalı za-
vodunun direktoru Zaur 
Salmanov çıxış etmişlər. 
Azərbaycan Preziden-
ti İlham Əliyev konf-
ransda yekun nitqində 
bu il görüləcək iş lərlə 
bağlı konkret tap şı-
rıqlarını vermiş, söy-
ləmişdir:
- Birincisi, infrastruk
tur layihələrinə aid 
olan məsələlərdir: 
“Azərişıq” bütün böl
gələrdə elektrik təsər
rüfatının təkmilləşdi
rilməsi, yeni xətlərin 
çəkilməsi, bütün re
gionların dayanıqlı 
enerji ilə təmin edil
məsi üçün əlavə təd
birlər görməlidir. Ye
ni yarımstansiyalar, 
trans formatorlar qu
raşdırılmalıdır. 
Bu il “Azəriqaz” ən azı 
80 kəndə qaz verməli
dir. Qaz xətləri çəkil
məlidir. Qeyd etdiyim 
kimi, bizdə qazlaşdır-
ma indi 92 faizdir. Bu 
ilin sonuna qədər bu, 
94 faizə çatmalıdır. 

Səksən kəndin qazlaşdırılması mini-
mum proqramdır. Nə qədər çox olsa, 
o qədər yaxşıdır.
“Azəravtoyol” bu il şəhərlərarası yol
larla, eyni zamanda, magistral yollar
la bağlı öz layihələrini icra edəcək. 
Bununla bərabər, 40 kənd yolu la-

yihəsi də icra edilməlidir. Nəqliyyatla 
bağlı digər məsələ isə Ələt Beynəlxalq 
Dəniz Ticarət Limanının tikintisinin 
davam etdirilməsidir. Bu il bu layihə-
nin birinci mərhələsi başa çatmalıdır. 
Dövlət investisiya proqramında bu-
nun üçün kifayət qədər vəsait nəzərdə 



2 2 - 8 fevral 2017-ci il
tutulub. Digər nəqliyyat layihələrinin 
icrası da davam edir. 
Bundan əlavə, bir neçə il əvvəl Bakıda 
tikilmiş gəmiqayırma zavodunun fəa-
liyyəti nəticəsində biz öz donanmamı-
zı da yeniləşdiririk. Eyni zamanda, biz 
təkcə özümüzü yox, Xəzəryanı qonşu 
ölkələri də müasir gəmilərlə təmin edə 
bilərik.
“Azərsu” ASC-nin qarşısına məqsəd 
qoyulmuşdur ki, bir neçə il ərzində 
bütün şəhərlərimizin içməli su və ka-
nalizasiya layihələri tam icra edilsin. 
Əhaliyə 24 saat fasiləsiz, Dünya Səhiy-
yə Təşkilatının standartlarına uyğun 
içməli su verilsin. Hazırda Bakının fa-
siləsiz su təminatı 80 faizə çatmışdır. 
Ölkə üzrə isə bu göstərici təxminən 
65 faizdir. Bu, daha da artmalıdır. An-
caq biz bu proqramın icrasına başla-
yanda fasiləsiz suyun verilməsi üzrə 
ümumi göstərici təqribən 25-30 faiz 
idi. Bununla paralel olaraq, biz çaylar 
boyu yerləşən kəndlərdə modul tipli 
sutəmizləyici qurğular da quraşdırı-
rıq. Artıq 300-400 min nəfər əhali bu 
imkanlardan istifadə edir. Bu il mini-
mum 50 kənddə sutəmizləyici qurğu-
lar quraşdırılmalıdır.
Meliorasiya sahəsinin inkişafı bizim 
həm ərzaq təhlükəsizliyimizin təmin 
olunmasına, həm də ixrac potensialı-
mızın artırılmasına xidmət göstərir. 
Bu il təqribən 150-160 min hektar tor-
pağa suyun verilməsi təmin edilməli-
dir. “Meliorasiya və Su Təsərrüfatı” 
Açıq Səhmdar Cəmiyyətinin xətti ilə 
aşağıdakı layihələr icra edilməlidir 
– 2700 hektar əkin sahəsinin suvarıl
ması üçün Yuxarı Mil kanalının ti
kintisi. Neftçala magistral kanalının 
tikintisi 4300 hektar əkin sahəsinin 
suvarılmasını təmin edəcək. Sabira-
bad rayonunun Sarxanbəyli, Moranlı, 
Balahəşimxanlı, Əliləmbəyli kəndlə-
rinin əkin sahələrinin su təminatının 
yaxşılaşdırılması üçün kanalın tikin-
tisi. Bu da əlavə 2000 hektar torpaq 
sahəsini suvarmağa imkan verəcək. 
Araz çayının yeni qolunun tikintisi 
təxminən 40 min hektar sahəni su ilə 
təmin edəcək. Goranboy, Samux ra-
yonlarının ərazisində görüləcək su-
varma işləri 4500 hektara su gətirəcək. 
Samur-Abşeron suvarma sisteminin 
yenidən qurulması və inkişafı hesabı-
na Taxtakörpü su anbarı tikilir, ondan 
indi qollar ayrılır. Bu da Xızı, Şabran 
və Siyəzən rayonlarında 20 min hek-
tara suyun verilməsini təmin edəcək.
Üçüncü qurum “Azərsu” Açıq 
Səhmdar Cəmiyyətidir. “Azərsu” bu 
istiqamətdə iki layihəni icra edəcək. 
Hacıqabul və Şamaxı rayonlarında 
10 min hektar torpağa su gətirəcək. 
Zərdab rayonunda da 10 min hektar 
torpaq suvarılacaq. Beləliklə, əgər 
bütün bu rəqəmləri toplasaq, təxminən 
160 min hektara yaxın yeni əkin 
sahələri yaradılacaq. Bütün bunlar 
artıq təsdiq edilib və vəsait də nəzərdə 
tutulub. 
Sosial məsələlərin həlli ilə bağlı bütün 
proqramlar icra ediləcək. 2017-ci ildə 
icbari tibbi sığorta ilə bağlı önəmli ad-
dımlar atılmalıdır. Artıq Mingəçevir 
şəhərində və Yevlax rayonunda pilot 
layihə icra edilməyə başlayıb. 
Sosial infrastruktur layihələri ilə 
bağlı artıq konkret tapşırıqlar var. 
Təhsil Nazirliyinin xətti ilə bu il təx
minən 130a yaxın məktəbdə təmir 
və tikinti işləri aparılmalıdır. Bakı 
Şəhər İcra Hakimiyyəti isə bu il və 
gələn il Bakıda təmirə ehtiyacı olan 
qalan məktəblərdə də təmir işlərini 
yekunlaşdırmalıdır. 
Qeyd etməliyəm ki, son illər ərzin
də məcburi köçkünlər üçün 100ə 
yaxın qəsəbə inşa edilmişdir. 200 
mindən çox məcburi köçkün o bi
nalara yerləşdirilmişdir. Bütövlükdə 
isə son illərdə məcburi köçkünlərin 
yaşayış səviyyəsinin yaxşılaşdırılması 
və məşğulluğunun artırılması 
məqsədlərinə 5 milyard manatdan çox 
vəsait ayrılıb. 
Sonra prezident Cocuq Mərcanlı kən-
dinin yenidən qurulması ilə bağlı mü-

vafiq imzaladığı Sərəncamdan danış-
mışdır. Ərzaq təhlükəsizliyi ilə bağlı 
bir sıra ərzaq məhsullarının ölkədə 
istehsalı və idxalına diqqəti çəkən 
dövlət başçısı bu sahədə mövcud olan 
problemlərin aradan qaldırılmasının 
vaciblıyını vurguladı. Bitki yağları – 
özümüzü 48 faiz təmin edirik. Ancaq 
bu 48 faizin 80 faizi xaricdən gələn 
xammaldır. Əgər bunun tərkibində 80 
faiz xarici komponent varsa, bunu yerli 
məhsul adlandırmaq mümkün deyil. 
Ona görə çalışmalıyıq və o cümlədən 
biznes qurumları çalışmalıdırlar ki, 
həm bitki yağlarının istehsalının həcmi 
artsın, eyni zamanda, bu, daxili xam-
mal əsasında istehsal edilsin. Kərə yağı 
– 76 faiz özümüzü təminetmə əmsalı-
dır. Bunun içində 10 faiz xarici kompo-
nent var, bu da qablaşdırma ilə bağlı-
dır. Əfsuslar olsun ki, biz bu sahədə də 
hələ idxaldan asılıyıq. 
Buğda – özümüzü 53 faiz təmin edirik, 
20 faiz xarici komponentdir. Bu, azdır. 
Əminəm ki, yeni iri fermer təsərrüfat-
larının fəaliyyəti nəticəsində biz özü-
müzü buğda ilə daha da böyük səviy-
yədə təmin edə bilərik. Arpa – 102 faiz, 
qarğıdalı – 71 faiz, soya – cəmi 4 faiz. 
Özümüzü meyvə və giləmeyvə ilə 122 
faiz təmin edirik. Ancaq burada siyahı 
var, yəqin ki, konfransın ikinci hissə-

sində bu məsələ daha da detallı mü-
zakirə ediləcək. Mən bütün bu meyvə 
növlərini sadalamaq istəmirəm. Lakin 
elə növlər var ki, biz özümüzü təmin 
edə bilmirik. Bu da təəssüf doğurur. 
Ancaq bütövlükdə meyvə, giləmeyvə 
bizim vacib ixrac məhsulumuzdur.
Bütün növ tərəvəz – burada da ümu-
mi rəqəm 96 faizdir. Hesab edirəm ki, 
bu, azdır. Ancaq, misal üçün, kartof 86 
faiz, bir qədər aşağı düşüb, pomidor 
120 faiz, xiyar 105 faiz. Çay – özümü-
zü 45 faiz təmin edirik, onun içində də 
50 faiz xarici komponent var. Duz ilə 
isə özümüzü 100 faiz təmin edirik və 
xarici komponent ancaq 5 faizdir. Bu, 
çox yaxşı göstəricidir. Şəkər və şəkər-
dən hazırlanan məhsullar – özümüzü 
təminetmə əmsalı 115 faizdir. Ancaq 
bunun tərkibində 73 faiz xarici xam-
mal var. Artıq göstəriş verilib, xarici 
xammalın həcminin aşağı salınma-
sı üçün yeni proqram hazırlanıbdır. 
Mən bu barədə deyəcəyəm. Şəkər çu-
ğundurunun əkilməsi, becərilməsi və 
şəkərin şəkər çuğundurundan istehsa-
lı proqramı hazırdır.
Makaron məmulatları – özümüzü cəmi 
38 faiz təmin edirik, bunun içində də 95 
faiz xarici xammal var. Bal – 97 faiz.
Bir tərəfdən əlbəttə, bu rəqəmlər onu 
göstərir ki, son illər ərzində biz öz ər-
zaq təhlükəsizliyimizi böyük dərəcədə 
təmin edə bilmişik. Əlavə tədbirlər nəti-
cəsində və bayaq qeyd etdiyim, bu 150-
160 min hektar yeni suvarılacaq əkin 
sahələrinin hesabına biz nəinki bu boş-
luğu doldura bilərik, eyni zamanda, çox 
böyük ixrac imkanımız da yaranacaq.
Dövlət başçısı kənd təsərrüfatı
nın müxtəlif sahələri ilə bağlı bəzi 
rəqəmləri səsləndirmişdir. O, demiş-

dir: -  Pambıqçılıq indi Azərbaycanda 
sürətlə inkişaf edir. Biz keçən il 51 min 
hektardan 90 min tona yaxın pambıq 
tədarük etmişik. Bu il isə 100-120 min 
hektarda pambıq əkiləcək və biz təq-
ribən 200 min ton pambıq gözləyirik. 
İyirmi yeddi rayonda pambıqçılıq 
inkişaf edib. Bu sahə bilavasitə Min-
gəçevirdə yaradılmaqda olan sənaye 
parkının fəaliyyəti ilə bağlıdır. Çünki 
Mingəçevirdə keçən il təməlini qoy-
duğum zavodların bir neçəsi bu ilin 
sonuna qədər artıq istifadəyə veril-
məlidir. Orada ipliklə bağlı və digər 
sahələr üzrə 10-a yaxın zavod fəaliy-
yət göstərəcək. Pambıqçılıq da bilava-
sitə, bax, bu sənaye zonasının inkişa-
fına xidmət göstərəcək. Beləliklə, biz 
ixracdan daha da böyük vəsait əldə 
edəcəyik. Bu, yeni iş yerlərinin yara-
dılması deməkdir. Çünki 100 mindən 
çox, bəlkə də 150 min insan pambıqçı-
lıqda işləyəcək.
Baramaçılıqla bağlı görülən operativ 
tədbirlər nəticəsində bu sahəyə də bö-
yük təkan verildi. Hazırda 37 rayonda 
baramaçılıqla məşğuldurlar. Cəmi bir 
il ərzində fındıq əkini sahələri dövlət 
hesabına təxminən 40 faiz artmışdır. 
Fındıq kənd təsərrüfatı məhsulları 
arasında bu gün ən çox valyuta gətirən 
məhsuldur. Bu sahənin inkişafına bi-

zim təbii iqlimimiz də imkan verir. 
Şəkər çuğunduru ilə bağlı mən qeyd 
etdim, bizdə artıq təhlillər aparılıb və 
təqribən 30-40 min hektarda şəkər çu-
ğunduru əkilməsi müəyyənləşdirilib. 
Orada istehsal olunacaq məhsul şəkər 
emalı zavoduna göndəriləcək və bu 
müəssisə xarici xammaldan - şəkər 
qamışından asılılığı böyük dərəcədə 
azaldacaq. Beləliklə, valyuta xaricə 
getməyəcək, - çünki şəkər qamışının 
alınmasına böyük vəsait gedir, - əlbət-
tə ki, bunun kənd təsərrüfatının inki-
şafına çox böyük xeyri olacaq.
Meyvə - xurma, nar bağlarının salın-
ması üçün artıq müvafiq göstərişlər 
verilib. Bunlar ən çox gəlir gətirən 
sahələrdir. Abşeron və Bakıətrafı 
qəsəbələrdə badam bağlarının salın-
ması nəzərdə tutulur. Zeytunçuluğun 
inkişafı üçün əlavə tədbirlər görülür, 
yeni bağlar salınacaq. Biz zeytun ixra-
cını artırmalıyıq.
Tütünçülüklə bağlı müvafiq göstə-
rişlər verilib. Biz tütünün istehsalını 
üç dəfə artırmalıyıq. Üzümçülük və 
şərabçılıqla bağlı tədbirlər nəzərdə 
tutulur. Soya əkini. Biz soyanın alın-
masına ildə 50-60 milyon dollar xərc-
ləyirik. Halbuki soyaya olan daxili 
tələbatımızı 1-2 il ərzində tam ödəyə 
bilərik və pul ölkəmizdə qalacaq. Soya 
da ixracyönümlü məhsuldur. Biz soya 
əkini sahələrini artırsaq, bu məhsulu 
da çox böyük uğurla ixrac edə bilərik.
O ki qaldı, taxılçılığa, bu, strateji sahə-
dir. Əgər digər kənd təsərrüfatı məh-
sulları ilə müqayisə etsək, bəlkə də 
ən az gəlir gətirən sahədir, amma bu, 
strateji sahədir. Ona görə biz kömək 
göstəririk ki, böyük fermer təsərrüfat-
ları, aqroparklar yaradılsın, məhsul-

darlıq artsın, keyfiyyət yaxşılaşsın. Biz 
indiki 53 faizdən daha da yüksək faizə 
nail olmalıyıq ki, özümüzü təminetmə 
səviyyəsinə çataq.
Süd və süd məhsullarının istehsalını 
artırmaq üçün əlbəttə ki, heyvandarlıq 
inkişaf etməlidir. 
Əlbəttə ki, səmərəsiz istifadə olunan 
örüş sahələrini biz əkinə cəlb etməliyik. 
Kənd Təsərrüfatı Nazirliyi, yerli icra 
orqanları, İqtisadiyyat Nazirliyi bu 
məsələlərə diqqətlə baxmalıdırlar. 
Əfsuslar olsun ki, bizdə yun tədarükü 
ilə bağlı işlər lazımi səviyyədə qurul-
mayıb. Mən maraqlanmışam, bizdə 
cəmi bir tədarük məntəqəsi var. Bu, əl-
bəttə ki, qəbuledilməzdir. Bu il müxtə-
lif bölgələrdə ən azı 10 tədarük mərkə-
zi yaradılmalıdır. Burada da həm 
daxili istehsal, həm də xaricə ixrac 
etmək üçün mərkəzləşdirilmiş siyasət 
aparılmalıdır. Biz bu imkanlardan da 
istifadə etməliyik və burada, əlbəttə 
ki, kompleks tədbirlər görülməlidir. 
Çayçılığı da inkişaf etdirməliyik. Biz 
çay plantasiyalarımızı genişləndiririk 
və eyni zamanda, ən müasir texno-
logiyalar Azərbaycana gəlməlidir. Bu-
rada məhsuldarlıq daha da böyükdür. 
Bu, həm məşğulluqdur, həm də ki, 
idxaldan asılılığın azalmasıdır. Arı
çılıq üçün çox gözəl təbii şəraitimiz 

var. Biz indi müəyyən dərəcədə bal 
ixracına başlamışıq. Ancaq biz bunu 
daha kütləvi qaydada edə bilərik.
Xüsusilə, Azərbaycanda yetişdirilən 
bütün bu məhsullar təbiidir və xaric-
də onlar çox yüksək qiymətləndiri-
lir. Bazarlara çıxmaq üçün əlbəttə ki, 
müxtəlif reklam kampaniyaları apa-
rılmalıdır və təqdimatlar keçirilmə-
lidir. Biz aqroparkların sayını ən azı 
10-a çatdırmalıyıq. İndi iki aqropark 
yaradılır, onların sayı 10-a çatmalıdır. 
Əgər belə olarsa, əminəm ki, dediyim 
məsələlər öz həllini tapacaq. Keçən il 
bütövlükdə inkişafla bağlı müxtəlif 
istiqamətlər üzrə strateji yol xəritələri 
qəbul edilmişdir. Qəbul edilmiş regio-
nal dövlət proqramında da əsas hədəf-
lər göstərilib. 
Sənaye zonalarının yaradılması 
prosesi gedir, həm Sumqayıtda, həm 
də Mingəçevirdə sənaye zonalarının 
təməli qoyulubdur. Tikinti material
ları ilə özümüzü təminetmə səviyyə-
miz haqqında da bəzi rəqəmləri səslən-
dirmək istəyirəm. Sement - özümüzü 
100 faiz təmin edirik. Azərbaycanda 
artıq bir neçə sement zavodu fəaliyyət 
göstərir. Əvvəllər biz xaricdən, idxal-
dan asılı idik. Artıq Bakıda, bölgələr-
də sement zavodları fəaliyyət göstərir. 
Yəni, bu sahə artıq idxaldan asılı de-
yil. Özümüzü əhənglə 90 faiz, gipslə 
235 faiz, kərpiclə 100 faiz, mərmər-tra-
vertin ilə 46 faiz, beton-tikinti blokları 
ilə 100 faiz, alçipanla 100 faiz, metal 
konstruksiyalarla 32 faiz, armaturla 72 
faiz, alüminium və ondan alınan mə-
mulatlarla 231 faiz təmin edirik. 
Düzdür, keçən il investisiya qoyuluşu 
aşağı düşdüyünə görə inşaat sektoru-
na daha da az vəsait yatırıldı. Ancaq 

bu, müvəqqəti bir məsələdir. Artıq 
görülən tədbirlər nəticəsində inşaat 
sektoruna ciddi təkan veriləcəkdir. 
Mənzil İnşaatı Dövlət Agentliyinin 
xətti ilə artıq birinci şəhərcik inşa edil-
məyə başlayıb. Orada 30-a yaxın bina-
nın tikilməsi nəzərdə tutulur. Növbəti 
1-2 il ərzində “Ağ şəhər”də 60 bina ti-
kiləcəkdir. Bakı şəhərində köçürülmə 
yolu ilə icra ediləcək layihələrin sayı 
da 60-a yaxındır və onlarla fərdi qay-
dada yeni binalar tikilir. 
Xalçaçılıq sənətini yaşatmaq, iş yer-
lərini yaratmaq və ixrac imkanları-
nı genişləndirmək üçün “Azərxalça” 
Açıq Səhmdar Cəmiyyəti yaradıldı. 
Artıq “Azərxalça”nın ilk filialı Hora-
diz şəhərində açıldı. Bu il bu filialların 
sayı 10-a çatdırılmalıdır. 
Turizmlə bağlı görülmüş işlər, Azər-
baycanı beynəlxalq turizm üçün çox 
cəlbedici ölkəyə çevirir. Xüsusilə viza-
larla bağlı atılan addımlar bu sahədə 
dönüş yaratdı. Xarici bazarlara çıxmaq 
üçün indi dövlətlərarası səviyyədə iş-
lər görülür. Mən öz həmkarlarımla 
görüşlər əsnasında həmişə bu möv-
zunu ortaya qoyuram ki, Azərbaycan 
öz ixrac imkanlarını genişləndirsin. 
Biz qərara gəldik ki, bir neçə ölkədə 
Azərbaycan ticarət evləri yaradılsın. 
Bu istiqamətdə işlər gedir. Bu, həm 
təbliğat üçün önəmlidir, eyni zaman-
da, ixrac imkanlarımız da genişlənə 
bilər. Yaxın zamanlarda belə ticarət 
evlərinin açılması nəzərdə tutulur. 
Bu il iki “ASAN xidmət” mərkəzi açıl-
malıdır, Quba və Mingəçevir şəhərlə-
rində. Daha iki şəhərdə - İmişlidə və 
Şəkidə mərkəzlər inşa ediləcək. Yəqin 
ki, onların açılışı 2018-ci ildə olacaq. 
Bu, ictimai xidmətlər sahəsində bir ye-
nilikdir. Bəyənilmə əmsalı 98 faizdir. 
On üç milyon müraciət olunub. Bizim 
əhalimiz hələ 10 milyona çatmayıb, 13 
milyon müraciət olub. 
Bir daha demək istəyirəm ki, sahib-
karlığın inkişafı ilə bağlı bütün lazımi 
tədbirlər görülür. Fermerlərə böyük 
güzəştlər edilir. Onlar torpaq vergi-
si istisna olmaqla bütün vergilərdən 
azaddırlar. Suvarma işləri aparılır, in-
frastruktur yaradılır. Güzəştli şərtlərlə 
kreditlər, yanacaq, gübrə, subsidiya-
lar, metodik tövsiyələr verilir. Dövlət, 
eyni zamanda, öz hesabına fındıq və 
tut tinglər gətirir. Pambıqçılıqla bağ-
lı dövlət xətti ilə böyük işlər görülür, 
texnika alınır, suvarma tədbirləri hə-
yata keçirilir. Yəni, bütün bunları biz 
edirik ki, yerlərdə yaşayan insanlar 
bu imkanlardan istifadə etsinlər. Bu, 
onların güzəranının yaxşılaşdırılması 
üçündür.
Eyni zamanda, bu il bölgələrdə tə
mirtikinti ilə, yaşıllıq zonalarına 
xidmətlə bağlı iş yerləri açılacaq. 
Dövlət şirkətlərinin xətti ilə də bu cür 
iş yerləri açılacaq. Yalnız ictimai xid
mətlər istiqamətində 42 min iş yeri 
açılacaq. Görüləcək digər tədbirlər 
hesabına on minlərlə iş yeri açılacaq 
və beləliklə, işsizlik Azərbaycanda 
həmişə olduğu kimi, aşağı səviyyədə 
qalacaq.
Mən ixracla bağlı bir məsələni də 
qeyd etmək istəyirəm. Bu yaxınlar-
da azexport portalı yaradıldı. Orada 
Azərbaycanda istehsal olunan ixrac-
yönümlü bütün məhsullar qeyd edilir. 
Bütün istehsalçılar, - mən onlara da 
müraciət edirəm, - qoy öz məhsulları-
nı həmin o portala daxil etsinlər, həm 
ictimaiyyət bunu görsün, həm də ki, 
bu, onların da xeyrinədir. Çünki onla-
rın ixrac potensialı artacaq.
Əlbəttə, bütün bu işləri görərkən, 
bir daha qeyd etmək istəyirəm ki, 
biz bir neçə məqsədi güdürük. Ölkə 
iqtisadiyyatını şaxələndirmək, idxaldan 
asılılığı azaltmaq, ixrac potensialını və 
kənd təsərrüfatı məhsullarının ixracını 
artırmaq. Hesab edirəm ki, biz kənd 
təsərrüfatı məhsullarının ixracını iki 
dəfə artıra bilərik. Beləliklə, ölkəmizə 
daha çox valyuta gələcək, manat öz 
sabitliyini qoruyacaq, neftdən asılılıq 
azalacaq və iş yerləri yaradılacaq, 
sahibkarlıq inkişaf edəcək. 
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Bu fikri yanvarın 30-da Heydər Əliyev 
Mərkəzində “Azərbaycan Respublikası 

regionlarının 2014-2018-ci illərdə sosial-iq-
tisadi inkişafı Dövlət Proqramı”nın icrası-
nın üçüncü ilinin yekunlarına həsr olunan 
konfransda kənd təsərrüfatı naziri Heydər 
Əsədov deyib. 
Hesabat ilində kənd təsərrüfatı məhsul-
larının faktiki qiymətlərlə dəyəri 5,6 mil-
yard manat təşkil etməklə, əvvəlki illə 
müqayisədə 2,6 faiz artıma nail olunub. 
Qeyd olunmalıdır ki, bu artım yalnız 
ümumilikdə deyil, demək olar ki, əksər 
məhsullar üzrə müşahidə edilib. Belə ki, 
artım barama üzrə 300 dəfə, soya üzrə 2,8 
dəfə, pambıq üzrə 2,5 dəfə, yaşıl çay yar-
pağı üzrə 75 faiz, şəkər çuğunduru üzrə 

73 faiz, düyü üzrə 72 faiz, buğda üzrə 9,8 
faiz, kartof üzrə 7,5 faiz və s. təşkil edib.
Məhz bunun nəticəsində kənd təsərrüfatı 
məhsullarının artım tempi ölkə əhalisinin 
artım tempini xeyli üstələyib ki, bu da ay-
rı-ayrı məhsullar üzrə özünütəminetmə 
səviyyəsinin yüksəlməsinə səbəb olub.
Hesabat ilində ixracın həcmi əvvəlki illə 
müqayisədə 73 milyon və ya 20,7 faiz ar-
taraq 426 milyon ABŞ dolları təşkil edib, 
kartof və soğan istisna olmaqla, bütün 
məhsulların ixracı üzrə artım baş verib. 
İxracdan əldə edilən 426 milyon ABŞ 
dolları vəsaitdən 108 milyonu pomidor 
və xiyarın, 105 milyonu qoz-fındığın, 24 

milyonu pambığın, 15 milyonu gön-dəri 
xammalının, 8 milyonu tütünün ixrac pa-
yına düşüb. Keçən il ilk dəfə olaraq, 2,6 
milyon ABŞ dolları dəyərində arpa ixrac 
edilib. 
İl ərzində idxalın həcmi iribuynuzlu hey-
vanlar üzrə 46 faiz, diri ev quşları üzrə 55 
faiz, quş yumurtası üzrə 27 faiz, arpa üzrə 
95 faiz, qarğıdalı üzrə 45 faiz, xırdabuy-
nuzlu heyvanlar üzrə 5 faiz azalıb. Bu-
nunla belə, idxalın həcminin azaldılması 
üçün böyük imkanlar mövcuddur və he-
sabat ilində 682 milyon ABŞ dolları təşkil 
edən bu göstəricinin azaldılması on mil-
yonlarla valyuta vəsaitinin ölkədə qalma-

sına səbəb ola bilər ki, bu da fikrimizcə, 
ixracın artırılmasından da böyük əhəmiy-
yət kəsb edir.
Keçən il təxminən 90 min ton pambıq, 70 
ton yaş barama istehsal edilib, yaşıl çay 
yarpağının istehsalı 1020 ton təşkil edib. 
Sahibkarlar tərəfindən yeni çay planta-
siyalarının salınması işi davam etdirilir,  
əsas ixracyönümlü sahələrdən biri kimi, 
fındıqçılığın inkişafına ciddi dövlət dəstə-
yi göstərilməklə, zəruri miqdarda fındıq 
pöhrələri tədarük edilib, 13 min hektara 
yaxın sahədə yeni fındıq bağları salınıb ki, 
bu da mövcud bağların bir il ərzində 37 
faizdən çox genişləndirilməsi deməkdir.

2 - 8 fevral 2017-ci il

Azərbaycan Respublikasının Milli Məclisi Azər-
baycan Respublikası Konstitusiyasının 94-cü 
maddəsinin I hissəsinin 16-cı bəndini rəhbər tu-
taraq qərara alır:

Maddə 1. Əhalinin əsas sosialdemoqrafik 
qrupları üzrə yaşayış minimumunun məbləği

2017-ci il üçün yaşayış minimumu ölkə üzrə 155 
manat, əmək qabiliyyətli əhali üçün 164,5 ma-

nat, pensiyaçılar üçün 130,2 manat, uşaqlar üçün 
136,6 manat məbləğində müəyyən edilsin.

Maddə 2. Qanunun qüvvəyə minməsi
Bu Qanun 2017-ci il yanvarın 1-dən qüvvəyə minir.
 

İlham Əliyev,
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti

Bakı şəhəri, 16 dekabr 2016cı il

Azərbaycan Respublikası Konstitusiyasının 94-
cü maddəsinin I hissəsinin 16-cı bəndini rəhbər 
tutaraq, Azərbaycan Respublikasının Milli Məc-
lisi qərara alır:

Maddə 1. Ehtiyac meyarının həddi
Ünvanlı dövlət sosial yardımının təyin edilmə-
si məqsədilə 2017-ci il üçün ehtiyac meyarının 

həddi 116 manat məbləğində təsdiq edilsin.
Maddə 2. Qanunun qüvvəyə minməsi

Bu Qanun 2017-ci il yanvarın 1-dən qüvvəyə mi-
nir.

 İlham Əliyev,
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti

Bakı şəhəri, 16 dekabr 2016cı il

Azərbaycan Respublikasında 2017ci il üçün 
yaşayış minimumu haqqında

Azərbaycan Respublikasının Qanunu

Azərbaycan Respublikasında 2017ci il üçün 
ehtiyac meyarının həddi haqqında

Azərbaycan Respublikasının Qanunu

Bu sözləri yanvarın 30-da Heydər Əliyev 
Mərkəzində “Azərbaycan Respublikası 
regionlarının 2014-2018-ci illərdə sosi-
al-iqtisadi inkişafı Dövlət Proqramı”nın 
icrasının üçüncü ilinin yekunlarına həsr 
olunan konfransda iqtisadiyyat naziri Şa-
hin Mustafayev deyib. O, qeyd edib ki, 
eyni zamanda, şəhər və rayonların sosi-
al-iqtisadi inkişafının sürətləndirilməsi və 
bəzi mühüm layihələrin icrası ilə bağlı  67 
sərəncamla 261 milyon manat vəsait ay-
rılıb.
Nazir bildirib ki, ötən il bir elektrik stan-
siyası istifadəyə verilib, 7422 kilometr 
elektrik xətti çəkilib, 784 transformator və 
46 yarımstansiya quraşdırılıb və ya təmir 
olunub. Həmçinin, 8200 kilometr qaz xətti 
çəkilib və ya əsaslı təmir olunub, 36 rayon 
üzrə 209 yaşayış məntəqəsi təbii qazla tə-
min edilib, regionlar üzrə qazlaşdırma sə-
viyyəsi 92 faizə çatıb.
Həmçinin, regionlarda 825 kilometr su, 
541 kilometr kanalizasiya xətti çəkilib, 
32 artezian quyusu qazılıb, 27 su anbarı 
inşa olunub. Əhalisi 120 min nəfərdən çox 
olan 5 şəhərdə su təchizatı layihəsi başa 
çatıb, 100 min nəfəri əhatə edən 56 yaşayış 
məntəqəsində modul tipli sutəmizləyicisi 
quraşdırılıb.
Meliorasiya və irriqasiya tədbirləri çərçi-
vəsində keçən il 87 min hektar torpağın su 

təminatı yaxşılaşdırılıb, 12 min hektardan 
çox torpaq sahəsi suvarma suyu ilə təmin 
edilib. Bu il dövlət investisiya xərcləri və 
Dövlət Neft Fondunun vəsaitləri ilə icra 
olunacaq layihələr hesabına 154 min hek-
tardan çox əraziyə suvarma suyu çatdı-
rılacaq. Texniki iqtisadi əsaslandırılması 
hazırlanan Yuxarı Şirvan Kanalının yeni-
dən qurulması layihəsi 10 min hektarlarla 
torpaq sahəsinin dövriyyəyə cəlb olun-
masını mümkün edəcək.
Ötən il Masallı və Qəbələdə “ASAN xid-
mət” mərkəzlərinin fəaliyyətə başlaması 
ilə regionlarda onların sayı 6-ya çatıb və 
bu il Quba və Mingəçevirdə yeni mərkəz-
lərin fəaliyyətə başlaması nəzərdə tutu-
lur.
Gəlirlərin azalmasına baxmayaraq, hesabat 
ilində də bütün sosial layihələr tam həcm-
də icra olunub. Regionlarda 59 məktəb, 53 
bağça, 26 səhiyyə, 16 gənclər və idman, 73 
mədəniyyət obyekti tikilib və ya əsaslı tə-
mir olunub, 1625 qaçqın və məcburi köçkün 
ailəsinin yeni mənzillərə köçürülməsi təmin 
edilib. 
Həmçinin, minimum əməkhaqqının artırıl-
ması və pensiyaların sığorta hissəsinin in-
deksasiyası, qaçqın və məcburi köçkünlərə 
aylıq müavinətin müəyyən edilməsi, elekt-
rik enerjisi və qazın tariflərində diferensial 
yanaşmanın tətbiqi, dərman bazarının tən-

zimlənməsi və digər tədbirlər vətəndaşlara 
göstərdiyiniz qayğının ən bariz göstəricilə-
ridir.
Sosial layihələrin reallaşdırılmasında 
mühüm rolu olan Heydər Əliyev Fondu 
tərəfindən görülən işlər həm də regionlar-
da yaşayan əhalinin rifahının artmasına 
əhəmiyyətli töhfəsini verir. Ümumilikdə, 
görülən işlər nəticəsində ötən il 148 mini 
daimi olmaqla, 190 minə yaxın yeni iş yeri 
açılıb. Bu gün sərt pul siyasətinin aparıl-
dığı şəraitdə iqtisadi fəallığın və məş-
ğulluğun təmin edilməsi, iqtisadiyyata 
investisiyaların cəlb edilməsi üçün təşviq 
mexanizmlərinin əhəmiyyəti daha da ar-
tır. Müvafiq fərmanlara əsasən, ötən ildən 
tətbiq olunan investisiya təşviqi mexa-
nizmi özəl investisiyaların artımına cid-
di töhfə verməkdədir. Hesabat ilində 84 
investisiya təşviqi sənədi verilib ki, bu 
layihələrin reallaşması nəticəsində 1 mil-
yard manatdan çox investisiya yatırıla-
caq, 6700-ə yaxın yeni iş yeri açılacaq. La-
yihələrin 38 faizi kənd təsərrüfatı, 62 faizi 
isə sənaye sahələrində olmaqla, onların 
40 faizi Bakıətrafı qəsəbələrin və Abşeron 
rayonunun, 60 faizi isə digər şəhər və ra-
yonların payına düşür.
Regionların inkişafında mühüm rolu olan 
qeyri-neft sənayesinin istehsal və ixrac po-
tensialının artırılmasında səmərəli təşviq 

mexanizmlərindən olan sənaye parkları-
nın və zonalarının təşkili ötən il də davam 
etdirilib. Sumqayıt Kimya Sənaye Parkın-
da “Azərtexnoline” zavodunda 750 nəfər 
işlə təmin edilib, ötən il istehsal edilmiş 
məhsulun 56 faizi ixrac olunub. Daha dörd 
müəssisə bu il, üç müəssisə isə gələn il fəa-
liyyətə başlayacaq, 800-ə yaxın yeni iş yeri 
açılacaq. Mingəçevir Sənaye Parkında yün-
gül sənaye, o cümlədən tekstil, ayaqqabı, 
tibbi kosmetika, iplik və digər növ məhsul 
istehsalı üzrə yerli xammal bazası əsasında 
9 fabrikin yaradılması ilə 150-200 milyon 
dollar investisiya qoyuluşu və 5500-dək 
yeni iş yerinin açılması nəzərdə tutulur.
Görülən işlər nəticəsində regionlarda 147 
sənaye müəssisəsi açılıb, bir sıra sənaye ob-
yektlərinin tikintisinə başlanılıb.
Son illərdə 20 rayonda 44 min hektara-
dək ərazidə 22 sahibkar tərəfindən müa-
sir suvarma sistemlərinin və innovativ 
texnologiyaların tətbiqinə əsaslanan 32 
iri fermer təsərrüfatı yaradılıb. Ümumi-
likdə, son illər görülmüş işlər nəticəsində 
əsas ərzaq və qeyri-ərzaq məhsullarının 
60 faizindən çoxu üzrə özünütəminetmə 
səviyyəsi 100 faizədək və ya yuxarı olub, 
digərləri üzrə istehsal artıb. 
İxracın təşviqi üzrə qəbul etdiyiniz qərar-
lara uyğun olaraq, “Made in Azerbaijan” 
brendinin xarici bazarlarda təşviqinə, ix-

rac missiyalarının təşkilinə və digər təd-
birlərin icrasına başlanılıb. Keçirilmiş üç 
ixrac missiyası zamanı imzalanmış müqa-
vilələrə əsasən, yeni bazarlar olan Çinə 
şərab, Birləşmiş Ərəb Əmirliklərinə ərzaq 
məhsullarının ixracına başlanılıb. Ötən 
ilin noyabrından etibarən şərab, pambıq 
ipliyindən məmulatlar, konservlər, su və 
şirələr, fındıq və digər məhsulların Rusi-
ya, ABŞ, Çin, Almaniya, Türkiyə, Belarus 
və sair ölkələrə ixracı ilə əlaqədar ixrac 
təşviqinin ödənilməsinə dair qərarlar qə-
bul edilib.

2016-cı ildə Azərbaycana 
gələn turistlərin sayında ar-
tım qeydə alınıb. Ötən ildə 
ölkəmizə gələn xarici ölkə 
vətəndaşlarının sayı 2 milyon 
242 min 783 nəfər olub ki, bu 
da 2015-ci illə müqayisədə 
11,7 faiz artım deməkdir.
Ümumilikdə, ölkəmizə daha 
çox Rusiya (33 faiz), Gürcüstan 
(22,5 faiz), Türkiyə (13,9 faiz) 
və İrandan (10,9 faiz) gələnlər 
çoxluq təşkil edib. Bununla 

yanaşı, Qətər, Oman, Səudiy-
yə Ərəbistanı, Bəhreyn, Kü-
veyt, Yaponiya, Çin, Koreya 
Respublikası, Malayziya və 
Sinqapur vətəndaşları üçün 
2016-cı ildən etibarən hava 
limanlarında sadələşdirilmiş 
viza rəsmiləşdirilməsinə baş-
lanması sözügedən ölkələr-
dən Azərbaycana səyahət 
edən turistlərin sayını əhə-
miyyətli dərəcədə artırıb.
2015-ci illə müqayisədə 2016-

cı ildə ölkəmizə İordaniyadan 
2 dəfə, Küveytdən 3,2 dəfə, 
Qətərdən 5,5 dəfə, Səudiyyə 
Ərəbistanından və Omandan 
10 dəfə, Birləşmiş Ərəb Əmir-
liklərindən 22 dəfə, İraqdan 
30 dəfə çox turist gəlib.

Milli Məclisin Əmək və so-
sial siyasət komitəsi "Tütün 
məmulatlarının istifadəsinin 
məhdudlaşdırılması haqqın-
da" Qanun layihəsinə bunun-
la bağlı müddəaların əlavə 
edilməsini təklif edib.

Ediləcək dəyişilikliyə görə, 
siqaretlərin ədədlə satışına 
qadağa qoyula bilər.
Hazırda siqaretin 1 ədədini 
təxminən 10-20 qəpiyə əldə 
etmək olur. Qiymətin belə 
olması bir çox gəncin siqaret 
çəkməyə meylini artırır.
Belə ki, Azərbaycanda ma-
ğaza və köşklərdə siqaretin 
ədədlə satışı daha çox tələbə 
və məktəblilərin olduğu əra-
zilərdədir. Bütün hallarda 
uşaq və yeniyetmələr üçün 

siqaret əlçatandır. Bəzi köşk 
və mağaza sahibləri siqaretlə-
ri yaşı 18-dən az olanlara da 
satırlar. Bəziləri isə ümumiy-
yətlə, azyaşlılara siqaret sat-
madıqlarını iddia edir.
Bəzi vətəndaşlar da bu qanun 
layihəsinin tezliklə qüvvəyə 
minməsinin lehinədirlər.
Parlamentdə bu əlavələrə ra-
zılıq verilsə, o zaman mağa-
za və köşklərdə siqaretlərin 
ədədlə satışı tarixə qovuşa-
caq.

CIF bazisi üzrə İtaliyanın Augus-
ta limanı şərtləri ilə Azərbaycanın 
yüngül neftinin qiyməti yanvarın 
31-də 56,79 dollar/barrel təşkil edib 
ki, bu da bazar ertəsinə olan göstə-
ricidən 0,97 dollar/barrel çoxdur.
Bu barədə Trend-ə ölkənin neft-
qaz bazarındakı mənbə bildirib. 

FOB bazisi üzrə Türkiyənin Cey-
han limanında Azərbaycanın yün-
gül neftinin qiyməti yanvarın 31-də 
56,14 dollar/barrel təşkil edib ki, bu 
da əvvəlki qiymətdən 1 dollar/bar-
rel çoxdur.
Novorossiysk limanından yük-
lənən URALS neftinin qiyməti yan-

varın 31-də 53,27 dollar/barrel təş-
kil edib ki, bu da əvvəlki qiymətdən 
0,64 dollar/barrel çoxdur. Şimal 
dənizindən hasil edilən "Brent Da-
ted" etalon növlü neftin qiyməti isə 
yanvarın 31-də 55,75 dollar/barrel 
təşkil edib. Bu, əvvəlki qiymətdən 
0,9 dollar/barrel azdır.

Azərbaycanda ən kütləvi qiymətli ka-
ğız olan SOCAR istiqrazlarına verilmiş 
zəmanətin necə işlədiyi açıqlanıb.
Bununla bağlı yayılan videoçarxda 

istiqrazların zəmanət mexanizminin 
necə çalışdığı və bu mexanizmin is-
tiqraz sahiblərini necə qoruduğu izah 
edilir.
Belə ki, adi hallarda istiqrazları buraxan 
qurum onları müəyyən müddətdən, 
məsələn, 5 ildən sonra bəlli bir qiymətə 
alacağına zəmanət verir. Həmin vaxta-
dək istiqrazlar birjada alınıb satılır və 
onların qiymətləri artıb-azalır.
Bu o deməkdir ki, əgər istiqraz sahi-
bi onu vaxtından əvvəl satmaq istəsə, 
istiqrazı emitentin özünə deyil, bazar-
dakı digər alıcıya satmalı və həmin 

vaxt bazarda mövcud olan qiymətlə 
razılaşmalıdır. Yəni, istiqraz sahibi alı-
cı tapsa da, istiqrazı dəyərindən ucuz 
satıb zərərə düşə bilər.
SOCAR istiqrazlarında isə belə çə-
tinliklər yoxdur. Çünki SOCAR bu 
istiqrazları istənilən vaxt, elə öz qiy-
mətinə, yəni azı 1000 dollardan alma-
ğa zəmanət verib. Bu o deməkdir ki, 
1 – istiqrazları istənilən vaxt satmaq 
mümkündür, 2 – onların qiyməti heç 
vaxt 1000 dollardan aşağı düşməyə-
cək. Üstəlik, istiqraz sahibi faiz gəliri 
də qazanacaq.
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Yanvarın 25-də 8 saylı Ərazi Vergilər 
İdarəsinin əhatə dairəsinə daxil olan Ağ-
cabədi rayonunda Vergilər Nazirliyinin 
rəhbər vəzifəli şəxslərinin, sahibkarların 
və ictimaiyyət nümayəndələrinin iştirakı 
ilə daha bir Vergi ödəyicilərinə xidmət 
mərkəzinin  açılışı olub.
Açılış mərasimində iştirak edən vergilər 
nazirinin müavini Sahib Ələkbərov təd-
bir iştirakçılarının nəzərinə çatdırıb ki, 
vergilərin könüllü ödənilməsi sisteminin 
gücləndirilməsi, sahibkarlığın inkişafı 
və əlverişli biznes mühitinin formalaş-
dırılması, vergi ödəyicilərinə göstərilən 
xidmətlərin genişləndirilməsi və daha 
əlçatan olması məqsədilə Vergilər Nazir-
liyi tərəfindən regionlarda, xüsusilə vergi 
orqanı olmayan iri şəhər və rayonlarda 
vergi ödəyicilərinə xidmət mərkəzləri 
yaradılır. Hazırda respublikada müasir 
standartlara cavab verən 57 belə xidmət 
mərkəzi uğurla fəaliyyət göstərir. Bildi-
rilib ki, 8 saylı ƏVİ-nin əhatə dairəsinə 
daxil olan Beyləqan və İmişli rayonların-
da bu cür xidmət mərkəzi artıq mövcud 
idi, indi isə Ağcabədi rayonundan olan 

sahibkarlar üçün yeni bir mərkəz istifa-
dəyə verilir.
Ölkə başçısı İlham Əliyevin «2016-cı ildə 
vergi sahəsində aparılacaq islahatların 
istiqamətləri»nin təsdiqi və vergi inzi-
batçılığının təkmilləşdirilməsi haqqında» 
sərəncamına toxunan S.Ələkbərov bildi-
rib ki, vergi ödəyiciləri ilə vergi orqanları 
arasında qarşılıqlı etimadın və şəffaflığın 
daha da artırılması, sahibkarlara əlverişli 
şəraitin yaradılması məqsədilə vergi sis-
temində islahatların davam etdirilməsi, 
ölkədə könüllü əməletmə səviyyəsinin 
yüksəldilməsinə nail olunması nəzərdə 
tutulur.
Yeni istifadəyə verilən Vergi ödəyicilərinə 
xidmət mərkəzində sahibkarlara vergi 
uçotuna alınmaq, vergi qanunvericiliyi-
nin tətbiqi, vergi bəyannamələrinin tərtib 
edilməsi və göndərilməsi, vergi ödəyi-
ciləri ilə vergi orqanı arasında elektron 
sənəd mübadiləsinin aparılmasına dair 
xidmətlər göstəriləcək, müraciət edən-
lərə büdcəyə olan borclarının öyrənilmə-
si və öz şəxsi vərəqələrinə nəzər salmaq 
imkanı yaradılmışdır. 

Ağcabədidə yeni Vergi ödəyicilərinə 
xidmət mərkəzi açılıb

Yanvarın 27-də Vergilər Nazirliyi 
yanında Bakı şəhər Kiçik Sahibkar-
lıqla iş Departamentində vergi öh-
dəliklərini aylıq sabit vergi şəklində 
ödəyəcək bir qrup vergi ödəyicisinə 
sadələşdirilmiş vergi üzrə sabit ver-
ginin ödənilməsi haqqında qəbzin 
(patentin) təqdim edilməsinə həsr 
olunmuş tədbir keçirilib.
Tədbiri giriş sözü ilə açan Vergilər 
Nazirliyinin Vergi ödəyicilərinə 
xid mət və şəffaf vergi partnyorlu-
ğu Departamentinin baş direktoru 
Ələkbər Məmmədov bildirib ki, öl-
kə Prezidenti cənab İlham Əliyev 
tərə findən imzalanmış və 2017-ci 
ilin yanvar ayının 1-dən qüvvəyə 
mi nən “Vergi Məcəlləsində dəyişik-
liklər edilməsi haqqında” Qanun 
milli vergi qanunvericiliyində bir 

sıra mühüm yeniliklərin tətbiqini 
nəzərdə tutur ki, onlardan biri də 
fərdi əməklə məşğul olan şəxslərlə 
bağlıdır. Belə şəxslər vergi öhdə-
liklərini aylıq sabit vergi şəklində 
ödəyəcəklər. Sabit verginin ödənil-
məsi ilə bağlı təqdimatla çıxış edən 
Ə.Məmmədov bildirib ki, sabit ver-
gi  fərdi şəkildə fəaliyyət göstərən 
fiziki şəxsin gəlirindən və dövriy-
yəsindən asılı olmayaraq ödədiyi 
dəyişilməz vergi məbləğidir. Belə 
şəxslər kiçik həcmdə gəlirlərə ma-
lik, muzdlu işçi cəlb etmədən müəy-
yən fəaliyyət növləri ilə məşğul olan 
fiziki şəxslərdir. Bunlara toylar-
da, şənliklərdə və digər tədbirlər-
də aparıcılıq, çalğıçılıq, rəqqaslıq, 
aşıqlıq, məzhəkəçilik, fərdi foto, 
audio-video xidmətləri, çəkməçi, 

pinəçi, saat, televizor, soyuducu və 
digər məişət cihazlarının təmiri, fər-
di yaşayış evlərində və mənzillərdə 
ev qulluqçusu, xəstələrə, qocalara 
və uşaqlara qulluq xidməti, dayə, 
fərdi sürücülük, ev təsərrüfatında 
təmizlik, bağban, aşbaz, gözətçi və 
nəqqaşlıq emalatxanalarının fəaliy-
yəti və s. bu qəbildən olan  işlərlə 
məşğul olan şəxslər aiddir. Qeyd 
olunub ki, sabit verginin ödəyiciləri 
öz vergi öhdəliklərini sadələşdiril-
miş vergi üzrə sabit məbləğin ödə-
nilməsi haqqında qəbz almaqla ye-
rinə yetirəcəklər. 
Bu şəxslərin vergi orqanına hər han-
sı bəyannamə təqdim etməsi artıq 
nəzərdə tutulmur.
Sadələşdirilmiş verginin bu qəbil-
dən olan ödəyiciləri üçün sabit vergi 
mexanizminin tətbiqi fərdi qaydada 
fəaliyyət göstərən aşağı gəlirli fiziki 
şəxslərin vergi və inzibati yükünün 
azaldılmasına, eyni zamanda, məş-
ğulluq sahəsində uçot sisteminin 
dürüstlüyünün təmin edilməsinə  
xidmət edir.
Təqdimatda  həmçinin  aylıq sabit 
verginin məbləği, fəaliyyət göstə-
rilən ərazi üzrə tətbiq oluan əmsal-
lar, sabit veriginin ödəyicilərinin 
qeydiyyata alınması prosedurları, 
sabit vergi üzrə qəbz almadan fəa-
liyyət göstərdikdə və nağd pul he-
sablaşmalarının aparılması qay-
dalarını pozduqda tətbiq olunan 
maliyyə sanksiyasının məbləğləri 
haqqında ətraflı məlumat verilib. 

Sadələşdirilmiş vergi üzrə sabit verginin ödənilməsi 
haqqında ilk qəbz (patent) təqdim edilib

Azərbaycan Respublikasının Pre-
zidenti cənab İlham Əliyev tərə-

findən 23 dekabr 2016-cı il tarixdə 
imzalanmış və 2017-ci ilin yanvar 

ayının 1-dən qüvvəyə minmiş 
“Vergi Məcəlləsində dəyişiklik-
lər edilməsi haqqında” və “Vergi 
ödəyicilərinin 2017-ci ilin 1 yanvar 
tarixinə mövcud olan vergi borc-
larının tənzimlənməsi haqqında” 
qanunların, habelə vergi inzibat-
çılığında aparılmış dəyişiklik-
lərin mahiyyətinin bölgələrdə 
fəaliyyət göstərən iş adamlarına 
çatdırılması məqsədilə Vergilər 
Nazirliyi vergi ödəyiciləri ilə sil-
silə görüşlər keçirir. Bu qəbildən 
olan növbəti görüşlər yanvarın 
27-də Şəmkir şəhərində 14 say-
lı Ərazi Vergilər İdarəsinin əhatə 
dairəsinə daxil olan Şəmkir, To-
vuz, Ağstafa, Qazax və Gədəbəy 
rayonlarında fəaliyyət göstərən 
vergi ödəyiciləri ilə, yanvarın 28-

də isə Gəncə şəhərində 12 saylı 
Ərazi Vergilər Departamentinin 
əhatə dairəsinə daxil olan Gəncə 
və Naftalan şəhərləri, Goranboy, 
Samux, Göygöl, Daşkəsən rayon-
larında fəaliyyət göstərən, həm-
çinin Kəlbəcər rayonundan olan 
sahibkarlarla keçirilib. Görüşdə 
çıxış edən vergilər nazirinin müa-
vini Sahib Ələkbərov Vergi Məcəl-
ləsinə edilmiş dəyişikliklər barədə 
məlumat verərək bildirib ki, bu 
dəyişikliklər ölkədə sahibkarlığın 
və investisiyaların təşviqi,  sahib-
karlığın, xüsusilə də kiçik və orta 
biznesin inkişafına daha əlverişli 
şəraitin yaradılması, vergi yükü-
nün azaldılması, sahibkarların 
qanuni hüquqlarının daha etibar-
lı qorunması, vergi orqanları və 

sahibkarlıq subyektləri arasında 
qarşılıqlı etimadın səviyyəsinin 
yüksəldilməsi, nağdsız əməliyyat-
ların həcminin artırılması, dürüst 
və şəffaf vergi uçotunun qurul-
masına xidmət edir. Görüşdə çıxış 
edən Vergilər Nazirliyinin rəhbər 
vəzifəli şəxsləri Vergi Məcəlləsinə 
edilmiş dəyişikliklərin əsas is-
tiqamətləri, qanunvericilikdə əksi-
ni tapan yeni anlayışlar, yeni vergi 
bəyannamələri və hesabat forma-
ları, vergi ödəyiciləri ilə partnyor-
luq münasibətlərinin dərinləşdi-
rilməsi, intizamlı vergi ödəyiciləri 
üçün “Yaşıl dəhliz” prinsipinə 
əsaslanan şəffaf vergi xidmətləri-
nin göstərilməsi, uçot sisteminin 
şəffaflaşdırılması, “Nağdsız he-
sablaşmalar haqqında” Qanunun 

tələblərindən irəli gələn məsələlər, 
2017-ci il yanvar ayının 1-i vəziyyə-
tinə olan faizlərin və Vergi Məcəl-
ləsinin 58.7-ci maddəsinə əsasən 
hesablanmış maliyyə sanksiyala-
rının tam həcmdə qeyd-şərtsiz, 
digər maliyyə sanksiyalarının isə 
qanunla müəyyən edilmiş şərtlər 
əsasında silinməsi və s. barədə ət-
raflı izahatlar veriblər. Tədbirdə 
vergi ödəyicilərinin pərakəndə ti-
carətdə uçot sistemi ilə bağlı müəy-
yən edilmiş tələblər, elektron qa-
imə-fakturaların tətbiqi, sabit vergi 
və könüllü vergi açıqlaması sistem-
lərinin mahiyyəti, nağd ödəmələrə 
qoyulmuş limitlər, ödəmə mənbə-
yində tutulan vergilər və s. kimi 
məsələlərlə bağlı çoxsaylı sualları 
cavablandırılıb.

Yanvarın 28-də Vergilər Nazirliyi 
Dövlət İmtahan Mərkəzi ilə birlikdə 
vergi orqanlarında işə qəbulla bağlı 
test imtahanı keçirib. Vergilər Na-
zirliyi tərəfindən ərazi vergi orqan-
larında və rayon vergilər şöbələrin-
də vakant vəzifələrə işə qəbul üzrə 
növbəti müsabiqə elan edilib.
Müsabiqəyə sənəd qəbulu 5 yanvar 
2017-ci il tarixdən  18 yanvar 2017-ci 
il tarixədək elektron ərizə formasın-
da aparılıb. Müsabiqə elanı KİV-də, 
o cümlədən Vergilər Nazirliyinin 
rəsmi internet saytında, habelə “Fa-
cebook” və digər sosial səhifələrdə 
yerləşdirilərək ictimaiyyətə açıq 
elan edilib. Test imtahanına na-
mizədlərin daha yaxşı hazırlaşma-
ğına imkan yaratmaq məqsədi ilə 
test imtahanında istifadə olunan 
sualların tərtib edildiyi ədəbiyyat 
siyahısı Nazirliyin internet saytı va-
sitəsi ilə namizədlərə çatdırılıb.
Müsabiqədə iştirakla bağlı 3531 
nəfər vətəndaş müraciət edib, onlar-
dan vakant vəzifələrin tələblərinə 
uyğun olan 2889 nəfəri namizəd 
qismində müsabiqədə iştiraka bu-
raxılıb. İndiyədək keçirilmiş müsa-
biqələr sırasında ən çox müraciət 
edənlərin sayı məhz bu müsabiqə-
dədir. Müsabiqənin test imtahanı 
və müsahibə olmaqla iki mərhələ-

dən ibarət keçirilməsi nəzərdə tutu-
lub. Qanunvericiliyə uyğun olaraq, 
test imtahanında uğur qazanmış na-
mizədlər müsabiqənin ikinci mər-
hələsinə – müsahibəyə buraxılırlar. 
Müsahibələrdə namizədlərin ümu-
mi dünyagörüşü, onların müvafiq 
sahədə bilikləri və onları tətbiq et-
mək bacarıqları yoxlanılır. Müsahi-
bələrdə şəffaflığın təmin edilməsi 
üçün müsahibə kollegial şəkildə – 
Müsabiqə Komissiyası tərəfindən 
aparılır, müsahibələrdə audio-vi-
deo çəkilişdən istifadə edilir. Mü-
sahibənin nəticələri Nazirliyin in-
ternet saytı vasitəsi ilə ictimaiyyətə 
açıqlanır. 
Müsahibədə uğur qazanan namizəd-
lər dövlət vergi orqanlarının ehtiyat 
kadrlar siyahısına daxil ediləcək və 

onların vakant vəzifələrə təyinatı 
üzrə müvafiq tədbirlər görüləcək-
dir. İmtahanın nəticələri Nazirliyin 
internet saytı vasitəsi ilə ictimaiy-
yətə açıq elan ediləcək. Xatırladırıq 
ki, Vergilər Nazirliyi insan resurs-
larının idarə edilməsi sahəsində qa-
baqcıl təcrübəni və yenilikləri tətbiq 
edən dövlət orqanlarındandır. Belə 
ki, 2005-ci ildən dövlət vergi orqan-
larına işə qəbul müsabiqə əsasında 
həyata keçirilir. İndiyədək keçirilən 
10 müsabiqədə 1300 nəfər uğur qa-
zanıb, onlardan 1200-ü vergi orqan-
larında artıq işlə təmin edilib. Bu isə 
hazırda vergi orqanlarında çalışan-
ların yarısından çoxunu təşkil edir. 
Qeyd edilən əməkdaşların bir qismi 
artıq vergi orqanlarında daha yuxa-
rı vəzifələrdə çalışırlar.

Vergilər Nazirliyinə işə qəbul imtahanı keçirilib 
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Prezidentin Sərəncamı tarixçilər arasında da böyük sevinclə 
qarşılanıb. Tarixçilər yaxşı bilirlər ki, öz havadarlarına arxa-
lanan erməni işğalçıları həmişə zəbt etdikləri Azərbaycan tor-
paqlarından çıxmamağa cəhd göstəriblər. İrəvan, Zəngəzur, 
Göyçə mahallarında da belə olub. Lakin Silahlı Qüvvələrin 
Ali Baş Komandanı İlham Əliyev ötən ilki aprel döyüşlərində 
erməni qəsbkarlarına sübut etdi ki, işğalçılar məğlub ediləcək 
və böyük qələbəmiz uzaqda deyil.
Prezidentin Cocuq Mərcanlı kəndinin bərpası ilə bağlı Sərən-
camının əhəmiyyəti ondan ibarətdir ki, işğaldan azad olun-
muş torpaqlarımızda bərpa işlərinə və beləliklə, xalqımızın 
doğma yurd-yuvalarına böyük qayıdışı başlanacaq. Biz tarix-
çilər inanırıq ki, bu müdrik, qətiyyətli və cəsarətli siyasətin 
zəfər çalması nəticəsində xalqımız nəinki Qarabağdakı yurd 
yerlərinə, həmçinin gələcəkdə İrəvan, Zəngəzur və Göyçə ellərinə də qayıdacaq. Dövlətimizin baş-
çısının ətrafında sıx birləşməklə biz bu qələbələrə hökmən nail olacağıq.

Yaqub Mahmudov, 
AMEAnın Tarix İnstitutunun direktoru, 

Milli Məclisin deputatı 

2 - 8 fevral 2017-ci il

Azərbaycan Prezidenti İlham Əli-
yev işğaldan azad edilmiş Cəb-
rayıl rayonunun Cocuq Mərcanlı 
kəndinin bərpası ilə bağlı tədbirlər 
haqqında Sərəncam imzalayıb.
Sərəncamda deyilir ki, ötən ilin ap-
rel ayında Azərbaycan Ordusunun 
həyata keçirdiyi uğurlu əks-hücum 
hərbi əməliyyatı nəticəsində ermə-
ni işğalından azad edilmiş Cəb-
rayıl rayonunun Cocuq Mərcanlı 
kəndində insanların təhlükəsiz 
yaşaması mümkün olmuşdur. Bu-
nunla da, tarixən burada yaşamış 
dinc əhalinin öz doğma yurdlarına 
qayıtması üçün Azərbaycan Si-
lahlı Qüvvələrinin tam nəzarətinə 
keçmiş həmin ərazilərdə əsaslı ye-
nidənqurma işlərinin başlanması-
na şərait yaranmışdır.
Sərəncama əsasən, Cəbrayıl rayo-
nunun Cocuq Mərcanlı kəndinin 
bərpası ilə bağlı görüləcək işlər çər-
çivəsində birinci mərhələdə 50 fərdi 
yaşayış evinin, məktəb binasının 
və müvafiq infrastrukturun tikin-
tisi üçün Azərbaycan Respublika-
sının 2017-ci il dövlət büdcəsində 
nəzərdə tutulmuş Prezidentin Eh-
tiyat Fondundan Qaçqınların və 
Məcburi Köçkünlərin İşləri üzrə 
Dövlət Komitəsinə ilkin olaraq 4 
milyon manat ayrılıb.

Bu sərəncamdan irəli gələn 
məsələlər müzakirə olunub

Yanvarın 28-də Baş nazirin müavini, 
Qaçqınların və Məcburi Köçkünlərin 
İşləri üzrə Dövlət Komitəsinin sədri 
Əli Həsənovun sədrliyi ilə Nazirlər 
Kabinetinin müvafiq şöbəsinin, Mil-
li Məclisin deputatlarının, əraziləri 
işğal olunmuş rayonların icra haki-
miyyəti başçılarının və müavinlə-
rinin, Məcburi Köçkünlərin Sosial 
İn kişaf Fondunun və Dövlətqaçqın-
komun əmək daşlarının iştirakı ilə 
geniş müşavirə keçirilib.
Müşavirədə Azərbaycan Respubli-
kası Preziden tinin 2017-ci il 23 yan-
var tarixli “Məcburi köç künlər və 
onlara bərabər tutulan şəxslər üçün 
vahid aylıq müavinətin müəyyən 
edilməsi haq qında” Fərmanından 
və “İşğaldan azad edil miş Cəb-
rayıl rayonunun Cocuq Mərcanlı 
kən dinin bərpası ilə bağlı tədbirlər 
haqqında” 2017-ci il 24 yanvar tarixli 
Sərəncamından irəli gələn vəzifələ-
rin vaxtında və yüksək səviyyədə 
icrasının təmin edilməsi məqsədilə 
ətraflı fikir mübadiləsi aparılıb.
Baş nazirin müavini, Qaçqınla-
rın və Məcburi Köçkünlərin İşləri 
üzrə Dövlət Komitəsinin sədri Əli 
Həsənov dövlətimizin başçısı tərə-
findən imzalanmış hər iki sənə-
din böyük tarixi əhə miyyət kəsb 
etdiyini bildirib. O, Azərbaycan 
Respublikasının Prezidenti İlham 
Əliyevin im za ladığı bu Fərman 
və Sərəncamı məcburi köçkünlərə 
olan diqqət və qayğı ilə bərabər, 
həm də çoxdan gözlənilən böyük 
qayıdışın başlanğıcı kimi dəyər-
ləndirib. Vurğulayıb ki, Prezident 
ötən ilin aprelində xalqımıza qələ-
bə sevincini, bu ilin əvvəlində isə 
doğma yurda qayıdışın qürur dolu 
hisslərini yaşatdı.
Əli Həsənov qeyd edib ki, Azər-
baycan Pre zidentinin Cəbrayıl 
rayonunun Cocuq Mərcanlı kən-
dinin bərpası ilə bağlı Sərəncamı 
xalqımız, həmçinin beynəlxalq 

təşkilatlar tərəfindən yük sək qiy-
mətləndirilib. Bu qərar bütün 
beynəlxalq aləmə səs salıb. Sənəd 
Azərbaycanın bütün vətəndaşla-
rında, ordumuzda böyük ruh yük-
səkliyi yaradıb. Əgər dövlətimizin 
başçısı, Ali Baş Komandan tərə-
findən əmr verilərsə, Azər baycan 
Ordusu tarixi torpaqlarımız olan 
İrəvana qədər gedib çıxar. Bu ruh 
yüksəkliyi ulu öndərin rəhbərliyi 
ilə həyata keçirilən Horadiz əmə-
liyyatı zamanı da mövcud idi.
Bu sənədin imzalanmasının Er-
mənistanda da böyük rezonan-
sa səbəb olduğunu bildirən Əli 
Həsənov deyib: “Azərbaycan Pre-
zidenti dəfələrlə öz çıxışlarında 
bildirib ki, biz erməni analarının 
gözüyaşlı qalmasını istəmirik. An-
caq Ermənistanın siyasi rəhbərliyi 
bunlardan nəticə çıxarmırdılar. 
Azərbaycanlıların qanı üzərində 
hakimiyyətə gələn o cinayətkar re-
jim elə düşünür ki, himayədarları 
sona qədər onların arxalarında du-
racaq, bu cinayətkar rejimi dəstək-
ləyəcək. Ancaq vaxt gəlib çatıb və 
onları dəstəkləyənlər artıq geri çə-
kilirlər”.
Əli Həsənov vurğulayıb ki, aprel 
döyüşləri bizim həyatımızda şanlı 
tarixdir. Bu əməliyyatlar zamanı 
iki strateji yüksəklik ordumuz tərə-
findən azad olundu. Talış kəndi ət-
rafındakı yüksəkliklərin işğaldan 
azad olunması ilə minlərlə hektar 
ərazi düşməndən təmizləndi. Bu 
əməliyyatlardan sonra 360 ermə-
ni ailəsi ətraf kəndləri tərk edib. 
Əminəm ki, yaxın zamanlarda o 
ərazilərin bərpasına da başlaya 
biləcəyik. Bu gün biz böyük qayı-
dışa başladığımız hal da, Ermənis-
tandan böyük köç başlayıb. Bu 
döyüşlərdə bizim də şəhidlərimiz 
oldu. Ancaq bu gün onların ruh-
ları şaddır. Çünki onların qanı ba-
hasına alınan torpaqlara insanlar 
böyük ruh yüksəkliyi ilə, həvəslə 
qayıdırlar.
Komitə sədri deyib ki, dövlətimi-
zin başçısının tapşırığına əsasən, 
bu kənddəki hər bir ev təcili şə-
kildə araşdırılmalıdır, hər bir evin 

sənədi təcili tərtib olunmalıdır. 
Həmin torpaqlarda ANAMA tərə-
findən mina axtarışları davam et-
dirilir. Bundan əlavə, ölkəmizdə 
fəaliyyət göstərən səfirliklərin, 
beynəlxalq təşkilatların nümayən-
dələrinin Cocuq Mərcanlıya səfər-
ləri təşkil olunacaq.
Dövlət büdcəsindən məcburi köç-
künlərə və onlara bərabər tutulan 
şəxslərin sosial müdafiəsi üçün ay-
rılan vəsaitin ünvanlılığının təmin 
edilməsi və çatdırılma mexanizmi-
nin sadələşdirilməsi məqsədilə im-
zalanan Fərmanın icrası ilə bağlı 
bütün məsələlər Nazirlər Kabineti 
tərəfindən təsdiq edilmiş müvafiq 
qaydalarla tənzimlənir və burada 
bütün məsələlər aydın şəkildə öz 
əksini tapır. Məcburi köçkünlərin 
özlərinin müxtəlif vaxtlarda ke-
çirilən görüşlərdə etdikləri müra-
ciətlərə əsasən imzalanmış bu Fər-
man bürokratik əngəlləri aradan 
qaldırmaq, bu sahədə şəffaflığı 
təmin etmək, israfçılığın qarşısını 
almaqla yanaşı, ailələrin enerjiyə, 
suya və qaza qənaət etmələrinə şə-
rait yaradacaq. Bütün bunlar onla-
rın sosial müdafiəsinin güclənmə-
sinə yönəlib.
Müşavirədə Milli Məclisin depu-
tatları Bəxtiyar Sadıqov, Bəxtiyar 
Əliyev, Elman Məmmədov, Ağ-
dam rayon İcra Hakimiyyətinin 
başçısı Raqub Məmmədov, Füzuli 
Rayon İcra Hakimiyyətinin başçısı 
Alı Alıyev, Şuşa Rayon İcra Haki-
miyyətinin başçısı Bayram Səfərov, 
Xocalı Rayon İcra Hakimiyyətinin 
başçısı Şahmar Usubov, Qubadlı 
Rayon İcra Hakimiyyətinin başçısı 
Malik İsaqov çıxış edərək Prezi-
dent İlham Əliyev tərəfindən im-
zalanmış Fərman və Sərəncamın 
əhəmiyyətindən danışıblar. Müşa-
virədə yerlərdə görülən və nəzər-
də tutulan işlər barədə ətraflı fikir 
mübadiləsi aparılıb.
Sonda Baş nazirin müavini Əli 
Həsənov bu Fərman və Sərəncam-
dan irəli gələn məsələlərin təcili və 
yüksək keyfiyyətlə icra edilməsi 
üçün aidiyyəti qurumlara müvafiq 
tapşırıqlar verib.

Cəbrayılın işğaldan azad olunmuş 
Cocuq Mərcanlı kəndi bərpa edilir 

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyevin bu 
günlərdə Cəbrayıl rayonunun Cocuq Mərcanlı kəndinin bər-
pası ilə bağlı tədbirlər haqqında imzaladığı Sərəncam Azər-
bay can xalqı tərəfindən sevinclə qarşılanıb. Bu sərəncam 
xalqımızın erməni təcavüzkarları üzərində qələbəsinə və iş-
ğaldan azad olunmuş torpaqlarımıza böyük qayıdışa inamı 
artıran çox mühüm sənəddir.
Hələ ötən ilki aprel döyüşlərində Azərbaycan ordusu öz 
gücünü nümayiş etdirdi və erməni qəsbkarlarının layiqli 
cavabını verdi. Ölkə Prezidenti, Silahlı Qüvvələrin Ali Baş 
Komandanı İlham Əliyev xalqımızı əmin etdi ki, işğalçılar 
tezliklə məğlub ediləcək və qələbə gününü doğma torpağı-
mızda qeyd edəcəyik.
Prezidentin Cocuq Mərcanlı kəndinin bərpası ilə bağlı Sərən-

camının əhəmiyyətini qeyd edərək, demək istəyirəm ki, son illər taleyinə ağır sınaqlar yazılmış 
xalqımız bu ədalətsizliyi tez bir zamanda aradan qaldıra biləcək. Sözsüz ki, dağıdılmış əraziləri-
mizin  bərpası üçün böyük miqdarda vəsait, gərgin əmək tələb olunacaq. İnanıram ki, lideri İlham 
Əliyev olan Azərbaycan xalqı bütün bunların öhdəsindən layiqincə gələcək.

Ziyad Səmədzadə, akademik, 
Milli Məclisin İqtisadi siyasət, 

sənaye və sahibkarlıq komitəsinin sədri

Yanvarın 31-də Milli Məclisdə “Müasir çağırışlar və 
İslam həmrəyliyi” mövzusunda tədbir keçirilib.
Milli Məclisin və Dini Qurumlarla İş üzrə Dövlət 
Komitəsinin təşkilatçılığı ilə keçirilən tədbirdə çıxış 
edən parlament sədrinin müavini Bahar Muradova 
bildirib ki, Prezident İlham Əliyev tərəfindən 2017-ci 
ilin ölkəmizdə “İslam Həmrəyliyi İli” elan olunması 
təsadüfi deyil. Hazırda bütün qitələrdə bəşəriyyəti 
narahat edən problemlər olduğunu, dünyanın sivi-
lizasiyalararası və dinlərarası ziddiyyətlərdən daha 
çox ziyan çəkdiyini qeyd edən Milli Məclis sədrinin 
müavini bildirib ki, bu gün daha çox təhdidlərlə üz-
ləşən İslam ölkələridir. Qərb-Şərq qarşıdurmasın-
dan daha çox İslam ölkələri əziyyət çəkir. Qərbin və 
Şərqin qovuşuğunda yerləşən Azərbaycan müasir, 

inkişaf etmiş, xalqının sosial rifahına nail olmuş ölkə 
kimi İslam həmrəyliyinə öz töhfəsini verməyə çalı-
şır. Azərbaycan Prezidenti müasir dünyanın üzləş-
diyi təhdidləri nəzərə alaraq 2017-ci ilin ölkəmizdə 
“İslam Həmrəyliyi İli” elan edilməsi ilə bağlı Sərən-
cam imzalayıb. Bu qərarın verilməsini şərtləndirən 
bir sıra vacib məqamlar var. Bu məqamlar, əlbəttə 
ki, müasir dünyamızda narahatlıq doğuran, insanlı-
ğı, dövlətləri, onlar arasındakı münasibətləri təhdid 
edən müxtəlif çağırışların meydana gəlməsidir. Bu 
çağırışlar istər ayrı-ayrı ölkələrin daxili vəziyyətini, 
istərsə də beynəlxalq aləmdəki durumunu getdikcə 
daha da çətinləşdirir. Biz iqtisadi çətinliklərlə, siyasi 

kataklizmlərlə, təbiət hadisələri ilə üz-üzə gələndə o 
qədər də əziyyət çəkmirik. Əksinə, artıq son onillik-
lərdə yaranmış sivilizasiyalararası, dinlərarası zid-
diyyətlərdən daha çox əziyyət çəkirik.
Bahar Muradova qeyd edib ki, Azərbaycanın mil-
li-mənəvi dəyərləri, adət-ənənələri nəsillərin süzgə-
cindən keçib gəlib. Milli-mənəvi dəyərlərimiz mə-
dəniyyətin formalaşmasında mühüm rol oynayır. 
Onlardan ən vacibi dini dəyərlərimizdir ki, bu da 
çox böyük əhəmiyyət kəsb edir.
Dini Qurumlarla İş üzrə Dövlət Komitəsinin səd-
ri Mübariz Qurbanlı bildirib ki, Azərbaycan Prezi-
dentinin “İslam Həmrəyliyi İli” təşəbbüsü müsəl-
man dünyasında İslam həmrəyliyinə çağırış kimi 
qiymətləndirilir. Bunun Azərbaycan üçün ictimai, 

siyasi, sosial, iqtisadi əhəmiyyəti var. Milli Məclisin 
deputatı, Azərbaycanın İslam Əməkdaşlıq Təşkilatı 
Parlament İttifaqında nümayəndə heyətinin rəhbəri 
Gövhər Baxşəliyeva “İslam Həmrəyliyi İli”nin bəşə-
ri təşəbbüs olduğunu qeyd edib. 
Milli Məclisin beynəlxalq münasibətlər və parla-
mentlərarası əlaqələr komitəsinin sədri Səməd Seyi-
dov, deputatlar Fəttah Heydərov, Nizami Cəfərov və 
Hikmət Məmmədov bildiriblər ki, İslam həmrəyliyi 
sivilizasiyalararası həmrəyliyə bir körpü yaratmaq 
məqsədi daşıyır. Azərbaycanın yürütdüyü bu sül-
hsevər siyasət dünya dövlətləri, xüsusilə müsəlman 
ölkələri tərəfindən məqbul model kimi qəbul olunur.

Bu layihənin icra edilməsi çox bö-
yük rəmzi məna daşıyır. Bu, ta-
rixi hadisədir. Biz işğaldan azad 
edilmiş kəndə sakinləri qayta-
rırıq. Mən çox şadam ki, Cocuq 
Mərcanlı kəndinin sakinləri buna 
çox böyük həvəslə, böyük maraq-
la yanaşırlar, o günü səbirsizliklə 
gözləyirlər. Əminəm ki, biz Co-
cuq Mərcanlı kəndini qısa müd-
dət ərzində yenidən quracağıq. 
İndi orada təmizlik və minalar-
dan təmizləmə işləri aparılır. O 
kəndin görüntüləri televiziyada 
da göstərilir.
Bu kənd bir neçə ay işğal altında 
olub. Sonra ulu öndər Heydər Əli-
yevin rəhbərliyi ilə Horadiz əmə-
liyyatı keçirilmişdir. İşğalçılar, 
düşmənlər o kənddən qovulmuş-
lar. Amma bir neçə ay ərzində on-
lar bu kəndi yerlə-yeksan ediblər. 
İndi, əlbəttə ki, orada minalardan 
təmizləmə işləri aparılmalı, son-
ra isə infrastruktur layihələri icra 
olunmalıdır. Mən göstəriş ver-
mişəm, beynəlxalq təşkilatlara da 
müraciət olunsun ki, onlar da öz 
nümayəndələrini ora göndərsin-

lər və erməni vəhşiliyinin nədən 
ibarət olduğunu görsünlər.  Biz 
bu işlərə çox əsaslı yanaşmalı-
yıq və qeyd etdiyim kimi, orada 
ilk növbədə infrastruktur yara-
dılmalı, yollar, elektrik, qaz, su 
xətləri çəkilməli, mütləq məktəb, 
uşaq bağçası, tibb məntəqəsi və 
fərdi evlər tikilməlidir. Birinci 
mərhələdə 50 ev tikiləcək. Ancaq 
mən göstəriş vermişəm ki, kəndin 
masterplanı hazırlansın. Əminəm 
ki, gələcəkdə orada 100, ya da 200 
ev tikiləcəkdir. Əlbəttə ki, orada 
yaşayacaq insanlar üçün iş yerləri 
də açılmalıdır. Həm əkin sahələ-
ri, digər iş yerlərinin yaradılması 
üçün tədbirlər görüləcək və belə-
liklə, biz vətəndaşlarımızı uzun 
fasilədən sonra öz doğma ata-ba-
ba torpağına qaytaracağıq.

Prezident İlham Əliyevin
 “Azərbaycan Respublikası 

regionlarının 20142018ci 
illərdə sosialiqtisadi inkişafı 

Dövlət Proqramı”nın icrasının 
üçüncü ilinin yekunlarına həsr 

olunan konfransındakı
çıxışından
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Avropa Birliyi (AB)
Azad bazar və proteksionizm 
tərəfdarları tarix boyu kimin haqlı 
olması barədə mübahisə aparmış-
lar. Müxtəlif tarixi şəraitlə əlaqə-
dar olaraq onlardan gah biri, gah 
da digəri müvəqqəti üstünlük 
əldə etmişdir. Lakin hələ heç bir 
zaman heç bir dövlət bütövlükdə 
bu xarici iqtisadi siyasət növlərin-
dən birini inkar edərək, o birinə 
üstünlük verməmişdir. Həmişə 
bunlar müəyyən qarşılıqlı nisbət-
də istifadə olunmuşdur.
Sənaye inqilabından sonra hakim 
mövqe qazanan İngiltərə azad ba-
zarı tərənnüm etməyə başladı və 
bütün digər dövlətləri də buna ça-
ğırdı. Lakin bu fikirlər ilk vaxtlar-
dan bir çox iqtisadçıların, xüsusən 

inkişafca İngiltərədən geri qalan 
ölkələrin iqtisadçılarının tənqi-
dinə səbəb oldu. Tənqidçilər sıra-
sında birinci olaraq alman iqtisad-
çısı Fridrix Listi göstərmək olar. O, 
A.Smit və D.Rikardonun nəzəriy-
yələrində iqtisadi inkişafı nəzərə 
almadıqlarını bildirir və belə oldu-
ğu şəraitdə digər ölkələrin ingilis 
iqtisadiyyatından asılı vəziyyətə 
düşməsini və kənd təsərrüfatı ilə 
məşğul olmağa məcbur olduqları-
nı göstərirdi. Onun fikrincə, kənd 
təsərrüfatı ilə məşğul olarkən əha-
li artır və məhsuldarlıq aşağı dü-
şürdü.
F.List əvvəlki nəzəriyyələrin məh-
suldar qüvvələrin inkişafına mane 
olduğunu deyərkən, alman ka-
pitalistlərinin mövqeyindən çıxış 

edirdi. F.List milli sənayeni qoru-
maq, aqrar ölkədən sənaye ölkə-
sinə keçmək yolunu dövlətin bir 
çox maneələrdən (gömrük tariflə-
ri və s.), yəni xarici ticarəti məh-
dudlaşdıran vasitələrdən istifadə 
etməsində görürdü. Lakin onun 
bu fikirləri alman taxılını ucuz 
qiymətə alıb İngiltərədə satan və 
əvəzində ingilis sənaye məhsul-
larını alıb Almaniyaya gətirən al-
man yunkerlərinin mənafeyinə 
zidd idi. Onun nəzəriyyəsi XIX 
əsrin sonlarında ABŞ-da hakim 
mövqeyə malik idi. Çünki Alma-
niya və ABŞ həmin illərdə eynilə 
ingilis mallarının rəqabətindən 
əziyyət çəkirdilər.
Hazırda dövlətin iqtisadiyyata 
müdaxiləsinin artması ABŞ-da, 
Avropada və bir çox inkişaf et-
miş ölkələrdə hiss edilməkdədir. 
Səbəb kimi qlobal resessiyanın 
təsirlərini azaltmaq və xəstə iqti-
sadiyyatı sağaltmaq istəyi göstəri-
lir. Dövlətin iqtisadiyyata belə fəal 
müdaxiləsi azad bazar ideyaların-
dan imtina deməkdirmi? Bir çox 
inkişaf etmiş ölkələrin rəhbərləri 
bunun böhranla əlaqədar olduğu-
nu və uzunmüddətli olmayacağı 
qənaətindədirlər.
İnkişaf etmiş ölkələrin Azərbay-
can kimi ölkələrə öz daxili ba-
zarlarını açmaq tələbi hər şeydən 
öncə öz maraqlarından irəli gəlir. 
Proteksionizmin son nəticədə mil-
li istehsala zərbə vuracağı kimi 
fikirlər isə inkişaf etmiş ölkələ-
rin timsalında özünü doğruldur, 

baxmayaraq ki, onların özləri də 
lazım olduqda proteksionizm si-
yasətinə müraciət edirlər. Gəlin, 
bir tarixi ekskurs edək.
AB dəfələrlə azad ticarət qayda-
larına riayət etdiyini bildirmişdir. 
O ÜTT tərəfindən qəbul olunmuş 
qayda və razılaşmalara, həmçinin 
qərar və tövsiyələrə əməl etməyə 
hazır olduğunu qeyd edir. Lakin 
AB və ona daxil olan ölkələr for-
mal olaraq azad ticarət və sağlam 
rəqabət tərəfdarları kimi çıxış et-
sələr də, həqiqətdə onların üçün-
cü ölkələr tərəfindən daxili bazara 
mal və xidmətlərin gətirilməsinə 
qarşı effektiv müdafiə sistemləri 
mövcuddur. Bundan ötrü onlar 
müxtəlif metod və üsullardan mə-
harətlə istifadə edirlər. Bunlara 
AB ölkələrinə üçüncü ölkələr tərə-
findən mal satışı sahəsindəki danı-
şıqların uzadılmasından, ÜTT çər-
çivəsində arbitraj məhkəməsinin 
qərarlarının icra edilməməsindən 
tutmuş AB tərəfindən qəbul olun-
muş norma, qayda, standartlar, 
hazırlanma texnologiyaları və s. 
əsaslanaraq müəyyən növ mal və 
xidmətlərin idxalına qarşı qadağa 
qoyulmasına qədər vasitələri mi-
sal göstərə bilərik. Bundan əlavə, 
AB tərəfindən müxtəlif sahə və ba-
zarların tənzimlənməsi sahəsində 
qəbul olunmuş direktivlərin üçün-
cü ölkələrə qarşı diskriminasiya 
baxımından ümumiləşdirilməsinə 
baxmayaraq, milli qanunvericilik 
səviyyəsində ümumiləşdirmələr 
ləng getdiyindən Avropa bazarla-

rına nüfuz etmək çətinləşir.
Ənənəvi köhnə əmtəə bazarların-
da (kənd təsərrüfatı, gəmiqayırma, 
metallurgiya və s.) adi proteksio-
nist tədbirlərindən geniş surətdə 
istifadə olunur. Bunlara tarif ma-
neələrindən istifadə, subsidiyalaş-
dırma, kvotaların və əmtəə satışına 
qarşı diskriminasiya tədbirlərinin 
tətbiqi aiddir. Xüsusilə, kvotalaş-
dırma polad istehsalı və buğda ba-
zarında geniş yayılıb və periodik 
olaraq dempinqlə əlaqədar olaraq 
qalmaqalların baş verməsi daxili 
bazarın antidempinq rüsumlarının 
tətbiqi ilə effektiv qorunması üçün 
çox mühüm əsas verir.
Tariflərin tətbiqinə adətən kənd 
təsərrüfatı məhsulları (xüsusən 
buğda) ticarətində rast gəlinir. 
Məsələn, AB-də buğdaya idxal rü-
sumları məlumat qiymətləri əsa-
sında tətbiq olunur ki, onlar da 
adətən artırılır. Belə vəziyyət düyü 
idxalına da xasdır. Üçüncü ölkələr, 
xüsusən də ABŞ AB-nin QATT-ın 
Uruqvay raundunun müddəala-
rından uzaqlaşdığını iddia etsə də, 
vəziyyət hələ də dəyişilməmişdir.
AB-nin banan bazarında çox ma-
raqlı vəziyyət yaranmışdır. Üçün-
cü ölkələrin bir çox istehsalçı və 
distributorları AB-ni bu sahədə 

azad ticarət prinsiplərinə əməl et-
mədiyinə görə günahlandırırlar. 
Latın Amerikası ölkələri Amerika 
distributorları ilə birlikdə QATT-a 
iki dəfə müraciət ediblər ki, AB 
banan ticarəti ilə əlaqədar olaraq 
qeyri-Avropa ölkələrinə qarşı tət-
biq olunan diskriminasiya təd-
birlərini ləğv edərək, QATT-ın 
tələblərinə əməl etsin. Lakin buna 
baxmayaraq, AB  arbitraj məh-
kəməsinin qərarını nəinki icra et-
mədi, hətta diskriminasiya tədbir-
lərini genişləndirdi.
AB 1993-cü ildə bəlli vaxta qədər 
(1 yanvar 1999-cu il) diskrimina-
siyanı ləğv edəcəyini bildirsə də, 
1999-cu ildə sadəcə olaraq möv-
cud ticarət rejimini modifikasiya 
etmişdir. AB yeni ticarət rejimi 
üzərində işləsə də, üçüncü ölkələ-
rin istehsalçıları və satıcılarında 
bunun mübahisəni həll edəyəcə-
yinə ümid yoxdur. Beləliklə, ÜTT-
nin tövsiyələrinə əməl etməmək, 
danışıqları uzatmaq, öz təkliflərini 
irəli sürmək AB üçün daxili bazarı 
xarici rəqiblərdən qorumaq üçün 
sadə və etibarlı vasitədir.

(davamı gələn sayımızda)

Mansur MƏDƏTOV,
iqtisad üzrə fəlsəfə doktoru

Yazı Azərbaycan Respublikasının Prezidenti yanında Kütləvi İnformasiya Vasitələrinin İnkişafına Dövlət Dəstəyi Fondu 
tərəfindən maliyyələşdirilən “Azad sahibkarlığın və liberal iqtisadiyyatın təşviqi” layihəsi çərçivəsində çap olunub.

İqtisadi böhranın davam etməsinə 
baxmayaraq, 2016-cı il ölkəmiz 
üçün uğurlu il olmuşdur. Bu ilin 
yanvar ayının 10-da Azərbaycan 
Respublikasının Prezidenti İlham 
Əliyevin sədrliyi ilə Nazirlər Kabi-
netinin 2016-cı ilin sosial-iqtisadi 
inkişafının yekunlarına və qarşı-
da duran vəzifələrə həsr olunmuş 
iclasında cənab prezident demiş-
dir: «İqtisadi sahədə 2016-cı ildə 
önəmli addımlar atılmışdır. 2016-
cı il dərin iqtisadi islahatlar ili 
kimi tarixdə qalacaq. Bu il ərzində 
qəbul edilmiş qərarlar, qanunlar, 
mənim tərəfimdən imzalanmış 
sərəncamlar iqtisadi islahatları 
daha da dərinləşdirir və bizə im-
kan verir ki, gələcəkdə qeyri-neft 
sektorunun hesabına inkişaf edək. 
Qəbul edilmiş qərarlar artıq öz nə-
ticəsini verməkdədir».
Görülən məqsədyönlü və ardıcıl 
tədbirlər fonunda aqrar sahədə 
aparılan islahatlar xüsusi önəm 
daşıyır və regional inkişafa və 
tərəqqiyə geniş yol açır. Bunun 
real nəticəsi kimi ötən il kənd 
təsərrüfatında 2,6 faiz artıma nail 
olunmuşdur. Lakin qarşıda duran 
hədəflər daha böyükdür. Yaxın 
illərdə Azərbaycanın kənd təsər-
rüfatı texnoloji əsaslarla yenidən 
qurulacaq, məhsuldarlıq artacaq 
və ixrac potensialı bir neçə dəfə 
yüksələcək.
Cənab prezidentin aqrar bölmə-
də müəyyən etdiyi strateji xətt bir 
sıra ənənəvi sahələrin önə çıxa-
rılmasını və dirçəldilməsini diktə 
edir. Həmin istiqamətlər barədə 
söhbət açacağıq. Öncə qeyd etmək 
lazımdır ki, belə sahələrdən biri - 
uzun illər tənəzzül yaşayan pam-
bıqçılığın dirçəlməsi sahəsində 

ciddi işlərə başlanılmışdır. 2016-cı 
ildə əkinin iqlim şəraiti ilə bağlı 
gecikməsinə rəğmən, yaxşı nəti-
cələr əldə edilmişdir. Əgər 2015-ci 
ildə cəmi 18 min hektarda pambıq 
əkilmişdirsə, 2016-cı ildə pambıq 
əkin sahələri 51 min hektara çat-
dırılmışdır. 2015-ci ildə 35 min ton 
məhsul tədarük edilibsə, ötən il 
təxminən 90 min ton məhsul götü-
rülüb. Bu il pambıq əkini ilə bağlı 
ciddi irəliləyiş baş verəcək. Belə 
ki, əkin sahələri genişləndirilərək 
120 min hektara çatdırılacaq. La-
kin bu da son hədəf deyil. Vəziy-
yətlə əlaqədar rəqəmlər dəyişə, 
daha doğrusu, artırıla bilər. Bu-
nun üçün bütün zəruri tədbirlər 
görülür, yəni texnika, aqrotexniki 
avadanlıqlar, gübrələr alınır, yeni 
torpaq sahələri əkin dövriyyəsinə 
verilir, suvarma sistemləri yenilə-
şir. Təkcə bu il icra olunacaq təd-
birlər nəticəsində 200 minə yaxın 
insan daimi və mövsümi işlərə 
cəlb olunacaq.  
Ölkə başçısının vurğuladığı kimi, 
hazırda Azərbaycanın 27 rayo-
nunda pambıq becərilir və cari 
ildə ölkə üzrə 200 min tondan artıq 
pambıq tədarükü nəzərdə tutulur. 
Dövlətin prioritet hesab etdiyi 
sahələrdən biri də baramaçılığın 
inkişaf etdirilməsidir. Pambıqçı-
lıq kimi bu sahə də tamamilə ləğv 
olunmaq dərəcəsinə gəlib çıxmış, 
tut bağlarının böyük hissəsi kə-
silmişdi. 2015-ci ildən etibarən 
baramaçılığın inkişafı ilə bağlı 
müəyyən tədbirlərin görülməsinə 
başlanıldı. Belə ki, həmin il Şəki 
rayonunda 200 kiloqramdan bir az 
çox barama tədarük edildi. 2016-cı 
ildə həyata keçirilən tədbirlər nə-
ticəsində barama istehsalı 70 tona 

çatdırıldı. Ölkə başçısının tapşırı-
ğına əsasən, 2017-ci ildə barama 
istehsalı azı iki dəfə artırılacaq. Bu 
məqsədlə keçən il ölkə üzrə 1 mil-
yon 700 min tut tingi əkilmişdir. 

Azərbaycanın bütün bölgələrində 
baramaçılığa böyük maraq vardır. 
Çünki baramaçılıq qısa vaxt ərzində 
yaxşı gəlir gətirən sahədir. Hazırda 
ölkəmizin 37 rayonunda əhali ba-
ramaçılıqla məşğul olur. Hər il bu-
nun coğrafiyası genişləndiriləcək və 
2019-cu ildə barama istehsalı 1300 
tonu ötüb keçəcək. Bu məqsədlə 
Şəki İpək Kombinatının tam istehsal 
gücü ilə işləməsi təmin ediləcək.
Ölkəmizə valyuta gətirən sahələr-
dən biri də fındıqçılıqdır. Təkcə 
2016-cı ildə respublikamızda 13 
min hektar sahədə fındıq bağla-
rı salınmışdır. Hazırda ölkə üzrə 
ümumi fındıq bağları 30 min hek-
tarı əhatə edir. Fındıq bağlarının 
üçdə bir hissəsi 2016-cı ildə salı-
nıb. Qarşıya məqsəd qoyulub ki, 
üç-dörd il ərzində əlavə 40 min 
hektar fındıq bağları salınsın. Bu-
nunla da fındıq bağlarının həc-
mi 70 min hektara çatdırılacaq. 
Bu işləri görmək üçün dövlət öz 
dəstəyini göstərəcək. Fındıqçılığın 
coğrafiyası da genişləndiriləcək. 
Hazırda respublikanın 13 rayo-
nunda bu sahədə zəruri tədbirlər 
görülür.
Bundan başqa, xurma və nar bağ-
larından əldə edilən məhsulların 
ixracı hesabına da respublikaya 
iri həcmdə valyuta gətirmək olar. 
Hazırda ölkəmizdə ildə 200 min 
tondan artıq nar və 240-250 min 
ton xurma tədarük edilir. Xurma 
və nar plantasiyalarının geniş-
ləndirilməsi istiqamətində işlər 
gedir. Lakin məhsulun satışı ilə 
bağlı problemlər yaşanır. Hələlik 
əsas bazar Rusiya Federasiyasıdır. 
Burada daşınma və gömrük xərc-
ləri fermerləri qane etmir. Rusiya 
bazarlarında mövcud olan mono-
poliya da sahibkarların işinə mane 
olur. Bu ilahi meyvələrinin Avropa 
və digər ölkələrə çıxışını təmin edə 
bilməmişik. Bunun üçün məhsul 
yüksək standartlara uyğun yetişdi-
rilməli və qablaşdırılmalıdır. Ölkə 
daxilində məhsulun topdansatış 

və topdanalış qiymətlərini tənzim-
ləyən birjaların, yarmarkaların ya-
radılmasına ehtiyac vardır. Əgər 
sadalanan problemlər həll olunar-
sa, nar və xurma ixracından böyük 

həcmdə valyuta qazanmaq olar.
Ölkə başçısı valyuta gətirən məh-
sullar sırasında badam meyvəsi-
nin Azərbaycanda çox az istehsal 
olunduğunu dilə gətirmişdir. Hət-
ta badamla öz daxili tələbatımızı 
ödəyə bilmirik, bu məhsulu digər 
ölkələrdən idxal edirik. Respub-
likada cəmi 1000 hektar badam 
bağları var ki, bu da Naxçıvanda 
yerləşir. Halbuki, Abşeron yarı-
madasında, digər rayonlarda ba-
damçılıq üçün münbit şərait var-
dır. Dövlət başçısı bu sahədə ciddi 
araşdırmaların aparılmasını və 
əməli tədbirlərin görülməsini bir 
vəzifə olaraq qarşıya qoymuşdur.
Böyük gəlir gətirən kənd təsərrü-
fatı məhsullarından biri də üzüm-
çülükdür. Ulu öndər Heydər 
Əliyevin Azərbaycana rəhbərlik 
etdiyi keçən əsrin 70-ci illərində 2 
milyon ton üzüm istehsal edilirdi. 
Bunun hesabına kənd əhalisinin 
böyük hissəsinin məşğulluğu tə-
min olunmuşdu. 90-cı illərin əv-
vəllərində məlum səbəblər üzün-
dən  üzüm bağları da məhv edildi. 
Yalnız 2004-cü ildən başlayaraq re-
gionların sosial-iqtisadi inkişafına 
dair Dövlət Proqramları çərçivə-
sində bölgələrdə yeni üzüm bağla-
rının salınmasına başlanıldı, yeni 
emal müəssisələri, şərab zavodları 
yaradıldı. Lakin üzümçülüyü pri-
oritet səviyyəyə qaldırmaq, dün-
ya standartlarına uyğun məhsul 
istehsal etmək və onların ixracını 
həyata keçirmək istiqamətində 
çox işlər görülməlidir. Zeytunçu-
luqda da hələ daxili tələbatı ödəyə 
bilmirik. Halbuki, Abşeron yarı-
madasında, digər bölgələrdə də 
zeytunçuluğun inkişafı üçün əlve-
rişli iqlim və torpaq şəraiti vardır. 
Sadəcə olaraq bu sahə unudulub, 
diqqətdən kənarda qalıb. Dövlət 
başçısı zeytunçuluğun dirçəldil-
məsi və inkişafı ilə bağlı müvafiq 
tapşırıqlarını vermişdir.
Cənab prezidentin prioritet elan 
etdiyi sahələrdən biri də tütünçü-

lükdür. Keçən il 3500 ton quru tü-
tün tədarük edilib. Qarşıya qoyu-
lan əsas vəzifə ilkin istehsalı 3 dəfə 
artırmaq, yəni 10 min tona çatdır-
maqdır. Bunun üçün təsərrüfat 

subyektlərinə dövlət dəstəyi göstə-
rilir və bundan sonra da göstərilə-
cək. Həm də ixrac bazarlarının ax-
tarılıb tapılması istiqamətində də 
zəruri addımlar atılır. 
Ölkəmizdə çayçılığın bərpası və 
inkişafı istiqamətində də lazımi 
tədbirlər görülür. Hazırda yüzlər-
lə hektar çay plantasiyaları salınıb, 
yeni avadanlıqlar gətirilib, emal 
müəssisələri yaradılıb. Çayçılıqla 
məşğul olanlara dövlət hərtərəfli 
maliyyə və texnoloji yardım göstə-
rir. Çayçılıq cənub bölgəsinin iqti-
sadiyyatında müstəsna əhəmiyyət 
kəsb edir. Azərbaycanda çaydan 
çox istifadə edilir. Ətirli və keyfiy-
yətli olduğuna görə Azərbaycan 
çayı xarici ölkələrdə də yaxşı ta-
nınır. Emal müəssisələri xaricdən 
gətirilən xammal hesabına fəaliy-
yət göstərir. Ancaq görülən təd-
birlər nəticəsində yaxın vaxtlarda 
emal müəssisələri yerli xammal 
hesabına məhsul istehsal edə bilə-
cəklər. Belə olan halda ixrac hesa-
bına daha böyük həcmdə valyuta 
axını təmin ediləcək.
Ölkəmizdə prioritet sahələrdən biri 
də heyvandarlıqdır. Bundan sonra 
Azərbaycanda heyvandarlığın an-
caq qapalı şəraitdə inkişafı nəzərdə 
tutulur. Bu həm otlaq ərazilərinin 
azad olunaraq başqa təyinatlar 
üzrə istifadə olunmasına, həm də 
ət və süd istehsalında məhsuldarlı-
ğın artırılmasına gətirib çıxaracaq. 
Azərbaycanda hələ ki, ən çox is-
tehlak olunan kərə yağını xaricdən 
gətiririk, əhalinin qazancının xeyli 
hissəsi kərə yağının alınmasına 
gedir. Halbuki, Azərbaycan kimi 
bir ölkədə kərə yağı ilə nəinki ölkə 
əhalisini təmin edə bilərik, hət-
ta ixrac imkanı da qazana bilərik. 
Son illər bu sahədə ciddi addım-
lar atılır, müasir tipli heyvandarlıq 
kompleksləri yaradılır. 
Cənab prezident demişdir: «Biz 
ixracı şaxələndirməliyik və ilk 
növbədə kənd təsərrüfatı məhsul-
ları hesabına. Biz realist olmalı-

yıq. Biz indi texnologiya ixrac edə 
bilmirik, vaxt lazımdır. Biz nəyi 
ixrac edə biliriksə, diqqətimizi o 
real sektora yönəltməliyik. Bura-
da kənd təsərrüfatı, emal sahəsi, 
əlbəttə ki, ən böyük potensiala 
malikdir. Bu, ölkəmizə daha çox 
valyuta, kənddə yaşayanlara isə 
əlavə vəsait gətirəcək...»
O, həmçinin vurğulamışdır ki, bü-
tün işləri görmək üçün mükəm-
məl infrastruktur olmalıdır və 
son 12 il ərzində bu sahədə say-
sız-hesabsız layihələr reallaşıb. 
Azərbaycanda qazlaşma 92 faiz 
həll edilib, elektrik enerjisi ilə tə-
minatda problem qalmayıb. Kənd 
yollarının tikintisi də uğurla apa-
rılır. 2017-ci ildə 40 layihənin hə-
yata keçirilməsi nəzərdə tutulur. 
Həmin layihələrin gerçəkləşməsi 
nəticəsində yüzlərlə kəndin, qəsə-
bənin yol problemi həll olunacaq. 
Bu həm sahibkarlığın və biznesin 
inkişafına, həm də turizmin inki-
şafına təkan verəcək.
Kənd yerlərində yaşayan əhalinin 
məşğulluğunun təmin edilməsi, 
həyat səviyyəsinin yaxşılaşdırıl-
ması üçün aqrar bölmənin digər 
sahələrinin inkişafına da diqqət 
ayrılmalıdır. Buraya dənli və pax-
lalı bitkilərin istehsalı aiddir. Biz 
hələ noxud, lobya, mərci, soya, 
düyü, qarğıdalı və s. kimi məhsul-
ları xaricdən alıb gətiririk. Bir araş-
dırmaçı jurnalist kimi, qeyd etmək 
istəyirəm ki, əgər suvarma suyu 
ilə təminat həll olunarsa, bütün bu 
problemlərə son qoyulacaq, ölkə-
də məhsul bolluğu yaradılacaq.
Ölkəmizdə - Böyük Qafqaz dağla-
rının ətəklərində, yamaclarda farel 
balığının yetişdirilməsinə böyük 
imkanlar var. Bu, turizm cəlbedi-
ciliyi, ekoturizm baxımından da 
sərfəlidir. Quşçuluğun, qazçılığın, 
hind quşunun istehsalı sahəsin-
də də sahibkarlıq subyektlərinin 
qarşısında böyük vəzifələr durur. 
Doğrudur, bir sıra rayonlarda, o 
cümlədən Göygöldə, İsmayıllıda, 
Şəkidə, Oğuzda göstərilən sahələr-
lə bağlı müəyyən işlər görülüb. 
Lakin işlərin miqyasını daha da 
genişləndirməyə ehtiyac duyulur. 
İndiki dönəmdə, böhranlı illərdə 
köklü tədbirlərin görülməsi böh-
randan sonrakı illər üçün inkişafa, 
bolluğa və yüksəlişə yol açacaq.

 Zülfü İLYASOV,
bölgə müxbiri

AQRAR BÖLMƏYƏ KONSEPTUAL BAXIŞ

Biz daxili bazarı qorumaq üçün gətirilən bəzi mallara rüsumları 
bu yaxınlarda artırdıq. Bu, çox düzgün addımdır. Biz öz daxili 
istehsalçımızı qorumalıyıq. Ancaq daxili istehsalçı bundan 
sui-istifadə etməməlidir. Çünki insanlar üçün seçim olacaq - 
ya yerli məhsul alacaq, ya da xarici məhsul. Ola bilər ki, xarici 
məhsul insanın daha çox xoşuna gəlsin, amma qiyməti daha 
baha ola bilər. Yerli məhsul isə xarici məhsuldan əhəmiyyətli 
dərəcədə ucuz olmalıdır.

İlham ƏLİYEV
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UNEC-də “Təhsilin sosial-iqtisadi inki-
şafda rolu” mövzusunda beynəlxalq el-
mi-praktiki konfrans keçirilib. Tədbirdə 
millət vəkilləri, ali təhsil müəssisələrinin 
rəhbərləri, tanınmış ictimai xadimlərlə 
yanaşı, nüfuzlu beynəlxalq təşkilatların 
nümayəndələri, o cümlədən  Çin, Ma-
carıstan, Türkiyə, Rusiya, Ukrayna, Qa-
zaxıstan, Qırğızıstan və Litvadan olan nü-
mayəndə heyəti iştirak edib. 
Konfransda çıxış edən UNEC-in rektoru, 
professor Ədalət Muradov ölkə prezidenti 
İlham Əliyevin imzaladığı “Milli iqtisadiy-
yat və iqtisadiyyatın əsas sektorları üzrə 
strateji yol xəritələri”nin qarşıya qoyduğu 
əsas vəzifə və hədəflərə nail olunmasında, 
müasir tələblərə cavab verən kadr hazırlı-
ğının qaçılmaz olduğunu deyib. Mühüm 
sənədin ali təhsil müəssisələri qarşısında 
yeni vəzifələr qoyduğunu bildirən rektor, 
bu vəzifələrin icrasında universitetlərin 
üzləşdiyi məqamlara diqqət çəkib: “Cə-
miyyətdə ali təhsilə olan tələblə həmin 

tələbin ödə-
nilməsində 
böyük uy-
ğunsuzluq 
var. Cəmiy-
yət öz inki-
şafı ilə təh-
sil sistemini 
bir neçə il 
q a b a q l a -
yır. Digər 
məqam on-
dan ibarətdir ki, savadlılığın qlobal miq-
yasda artması dünyada bərabərsizliyin 
artması ilə müşayiət olunur”. Bütün bun-
lara baxmayaraq, Ə.Muradov sosial-iqti-
sadi inkişafda təhsilin mühüm rola malik 
olduğunu qeyd edib. Universitetlərin təd-
qiqat mərkəzinə çevrilməsini qaçılmaz 
hesab edən rektor bu istiqamətdə UNEC-
də zəruri infrastrukturun yaradılması 
prosesinin sürətləndirildiyini bildirib: 
“UNEC-də Elmi Tədqiqat İnstitutunun işi 

yenidən qurulur, elmi tədqiqat laboratori-
yaları yaradılır. Onlardan biri SOCAR-ın 
sifarişi əsasında dünyada ilk dəfə olaraq, 
“Azəri Light” markalı neftin dünya bazarı 
qiymətini proqnozlaşdıran model qurub. 
Bütün bunlarla yanaşı, UNEC-də tətbiq 
edilən müəllimlərin reytinq sistemində 
elmi fəaliyyətə 40% çəkinin verilməsi, nü-
fuzlu jurnallarda çap olunan məqaləyə 
görə qonararın nəzərdə tutulması elmi 
tədqiqatların keyfiyyətini və kəmiyyətini 

əhəmiyyətli dərəcədə artırıb. Qürurla qeyd 
edirəm ki, 2000-2016-cı illərdə UNEC tə-
dqiqatçılarının “Thomson Reuters” agent-
liyinin “Web of Science” elmi bazasında 
yerləşən elmi nəşrlərində UNEC əməkdaş-
larının çap edilən elmi əsərlərinin 35%-i son 
üç ildə həyata keçirilib”.
Təhsil nazirinin müavini Ceyhun Bay-
ramov son 25 ildə Azərbaycanın keçdiyi 
sürətli inkişaf yolundan danışıb: “Bu gün 
sosial-iqtisadi inkişafda təhsil mühüm rol 

oynayır. Qloballaşan dünyada inkişaf qlo-
bal səviyyədə rəqabətli olmaq deməkdir. 
Sosial inkişafa nail olmaq üçün rəqabətqa-
biliyyətli olmalıyıq. Qlobal səviyyədə 
uğurlu və rəqabətli olmadan iqtisadiyyat 
güclü hesab oluna bilməz. Bilik iqtisadiy-
yatı insan faktorunu ön plana çəkir”. Na-
zir müavini yüksək tələblərə cavab verən 
insan kapitalının yetişdirilməsində təhsil-
lə elmin vəhdətinin müstəsna rolunu vur-
ğulayıb.      
AMEA-nın vitse-prezidenti, Milli Məcli-
sin Elm və təhsil komitəsinin sədri, aka-
demik İsa Həbibbəyli istənilən cəmiyyə-
tin taleyində təhsilin həlledici əhəmiyyətə 
malik olduğunu deyib: “Ulu öndər Hey-
dər Əliyevin “Təhsil millətin gələcəyidir” 
tezisi Azərbaycanın müstəqillik dövründə 
hədəflərini müəyyən etməklə yanaşı, qlo-
bal çağırışlara da tam cavab verir. Bu gün 
ölkə başçısı, cənab İlham Əliyevin rəhbər-
liyi ilə elm, təhsil və texnologiya sahəsin-
də aparılan islahatlar müasir Azərbay-
can cəmiyyətinin hərtərəfli inkişafına öz 
töhfələrini verməkdədir”.
İqtisadiyyat nazirinin müavini Niyazi 
Səfərov ölkədə bilik iqtisadiyyatının for-
malaşmasından, orta və uzunmüddətli 
perspektivləri müəyyənləşdirən Strateji 
Yol Xəritəsində iqtisadiyyatla yanaşı, təh-
silin də inkişaf hədəflərinin müəyyənləş-
dirilməsindən, bununla da  bu gün təhsil 
və iqtisadiyyatın vəhdət təşkil etməsindən 
danışıb. Biliklərin kommersiyalaşdırılma-
sında problemlərin olduğunu qeyd edən 
nazir müavini dövlət idarəetmə struktur-
ları ilə elm və təhsil müəssisələrinin birgə 
fəaliyyətinin vacibliyini vurğulayıb: “Bu 

gün elə ixtisaslara tələbat yaranır ki, biz 
bunu təmin etməliyik. Ölkədə yeni post 
neft iqtisadi modelinin formalaşmasında 
təhsilin, elmin, iqtisadiyyatın və insan ka-
pitalının rolu böyükdür. Ölkə başçısı tərə-
findən müəyyən edilmiş strateji hədəflərə 
nail olmaq üçün bu amilləri birləşdirərək 
qarşımızda duran məqsədlərin həyata ke-
çirilməsini birlikdə müşahidə edəcəyik”.
Davamlı inkişafın təmin edilməsində təh-
silin mühüm amil olduğunu deyən BMT-
nin ölkəmizdəki rezident əlaqələndiricisi 
və BMT İnkişaf Proqramının (BMTİP) 
rezident nümayəndəsi Qulam İsakzai 
Azərbaycanın sosial-iqtisadi inkişafında 
təhsilin rolunu xüsusi vurğulayıb. Azər-
baycanda təhsil sektorunun inkişafına 
xüsusi diqqət yetirildiyini qeyd edən 
Q.İsakzai təmsil etdiyi qurumun inkişaf 
proqramı çərçivəsində ölkəmizin digər 
təhsil müəssisələri ilə yanaşı, UNEC-lə də 
əməkdaşlığa hazır olduqlarını bildirib. 
Plexanov adına Rusiya İqtisad Universite-
tinin Təhsilin İnkişafı üzrə Elmi-tədqiqat 
İnstitutunun direktoru, professor Yev-
geniya Valeriyevna Şubenkova dünyada 
yüksək texnologiyaların sürətlə inkişaf 
etdiyini nəzərə çatdıraraq, rəqəmsəl təhsil 
mühitinin yaradılması ilə online təhsilin 
qaçılmaz olduğunu vurğulayıb. 
Konfrans “Təhsil və sosial-iqtisadi inki-
şaf”, “Təhsil sektorunun inkişafı: qlobal 
meyillər, mütərəqqi təcrübələr və islahat-
lar”, “Tədrisin keyfiyyətinin idarə edil-
məsinə yeni yanaşma” mövzusunda ses-
siyalarda işini davam etdirib. Sessiyalarda 
yerli və xarici ekspertlərin məruzələri din-
lənilib.

Yanvarın 25-də Azercell Telekom 
MMC-nin prezidenti Vahid Mür-
səliyev Azercell-in təqaüdçüsü 
adına layiq görülən tələbələr-
lə görüşüb. Görüşdə çıxış edən 
Vahid Mürsəliyev bildirib ki, bu 
proqram nəticəsində tələbələr 
Azercell-də təqaüd almaqla ya-
naşı, telekommunikasiya sahəsi 
haqda biliklərini artırmaq, şirkə-
tin korporativ tədbirlərinə dəvət 
almaq, müxtəlif təlimlərdə iştirak 
etmək və şirkətdə təcrübə keçmək 
imkanını əldə edəcəklər: “Azer-

cell fəaliyyətə başladığı gündən 
indiyə qədər gənclərə, tələbələrə 
dəstək verib. Sizin üçün tələbə və 
təcrübə proqramları və bir sıra 
layihələr həyata keçirilib. Təhsil 
aldığınız universitetlərlə əmək-
daşlıq proqramları imzalanıb. 
Bütün bunlar təhsilimizin inkişa-
fına yönəlik addımlardı”, - deyən 
şirkət prezidenti Azercell-in bun-
dan sonra da tələbələrin yanında 
olacağını bildirərək, onlara təh-
sillərində uğurlar diləyib.
Qeyd edək ki, bu il Azercell-in 
Təqaüd Proqramının qalibləri 
sırasında Bakı Dövlət Universi-
teti, Azərbaycan Dövlət İqtisad 
Universiteti, ADA Universiteti, 
Azərbaycan Respublikasının Pre-
zidenti yanında Dövlət İdarəçilik 
Akademiyası, Xəzər Universiteti, 

Qafqaz Universiteti, Gəncə Döv-
lət Universiteti, Naxçıvan Dövlət 
Universiteti, Bakı Ali Neft Mək-
təbi, ADNSU, AzTU, Mingəçe-
vir Dövlət Universiteti, AzMİU 
və Gəncə Aqrar Universitetinin 
tələbələri yer alıb. Tələbə Təqaüd 
Proqramının seçimləri iki mər-
hələli olub. Birinci seçim mər-
hələsi tələbələrin onlayn rejim-
də təqdim etdikləri ərizələrin və 
sənədlərin dəyərləndirilməsin-
dən ibarət olub. Həmin müddət-
də Bakı və bölgə universitetlərin-
də Azercell-in İnsan Qaynaqları 
mütəxəssisləri tərəfindən təqdi-
matlar keçirilib. İkinci mərhələ-
də  iştirak edən tələbələrə məntiq 
məsələlərindən ibarət olan on-
layn tapşırıqla yanaşı, ingilis dili 
tapşırığı da verilib.

Azercellin prezidenti qalib tələbələrlə görüşdü

Bakcell şirkəti AppLab proqramında iştirak 
etmək üçün növbəti çağırışını elan edir

“Socialbakers” şirkəti növbəti dəfə 
Azercelli sertifikatla təltif edib

4,5 milyonluq abunəçi ailəsinə 
xidmət göstərən Azercell sosial şə-
bəkələrdə də öz aktiv fəaliyyəti ilə 
seçilir. Bildiyiniz kimi, Azərbay-
canda ən populyar sosial şəbəkə 
olan Facebook-da Azercell-in rəs-
mi səhifəsi artıq 9 ildir fəaliyyət 
göstərir. Burada Azercell-in tətbiq 
etdiyi yeniliklər, tarif və kampani-
yalar, keçirilən sosial layihələr və 
xidmətlər haqqında ən son xəbərlə-
ri almaq mümkündür. Azercell öz 
Facebook səhifəsində Müştəri Xid-
mətlərini də aktiv şəkildə davam 
etdirir. Bu xidmət vasitəsilə abunə-
çilər onları maraqlandıran suallara 
cavab tapır, problemlərini həll edir, 
müəyyən əməliyyatları reallaşdı-
rırlar. Bundan əlavə, şirkət sosial 
şəbəkə istifadəçiləri üçün maraqlı 
müsabiqələr, əyləncəli viktorinalar, 
aksiyalar da təşkil edir, qaliblərə 

müxtəlif hədiyyələr təqdim olunur.
Azercell-in sosial şəbəkədəki ak-
tivliyi “Socialbakers” şirkəti tərə-
findən yenidən dəyərləndirilib və 
şirkət “Socially devoted” sertifi-
katına layiq görülüb. “Socialba-
kers” şirkətinin apardığı araşdırma 
göstərib ki, 2016-cı ilin oktyabr-no-
yabr-dekabr aylarında Azercell 
şirkəti rəsmi Facebook səhifəsin-
də istifadəçilərin verdiyi sualların 
100%-ni cavablandırıb. Azərbay-
canda mobil operatorlar arasında 
yalnız Azercell bu uğura imza atıb. 
Şirkət, eyni zamanda, Twitter sosial 
şəbəkəsində də abunəçilərinin su-
allarını cavabsız qoymayıb və 79% 
göstərici ilə yenə də digər mobil 
operatorları üstələyib.
Qeyd etmək istərdik ki, Azercell 
həm sosial şəbəkələrdə rəsmi sə-
hifə, həm də onlayn rejimdə

çalışan müştəri xidmətləri yaradan 
ilk mobil operatordur. Hələ 2012-ci 
ildə Facebook səhifəsində istifadə-
çilərin verdiyi sualların operativ 
şəkildə cavablandırılmasına görə 
Azercell ölkədə “Socially devoted” 
adına layiq görülmüş ilk mobil 
operator olub. Sertifikata layiq gö-
rülmək üçün səhifə istifadəçiləri-
nin ildən-ilə artan müraciətlərinin 
cavablandırılma səviyyəsi ölçülür. 
Yüksək istifadəçi sayı ilə bəra-
bər Azercell, həmçinin səhifədəki 
abunəçilərin fəallığı və aktiv isti-
fadəsi baxımından da dəfələrlə ilk 
yerləri qazanıb. Bu yeniliklərin tət-
biqində məqsəd abunəçilərlə daha 
sıx əlaqənin qurulması, onlara ye-
niliklər haqqında məlumatların 
çatdırılması, abunəçilərin zamanı-
na qənaət edərək onlara xidmət 
göstərməkdir. 

3D çapı, Virtual Reallıq proqram 
təminatı və avadanlığın yaradıl-
ması sahəsində yeni imkanlar ar-
tıq hamı üçün açıqdır.
Azərbaycanın İlk Mobil Opera-
toru və Aparıcı Mobil İnternet 
Provayderi Bakcell şirkəti böyük 
məmnuniyyətlə özünün sürət-
ləndirilmiş icra modeli olan App-
Lab proqramında iştirak etmək 
üçün növbəti çağırışını elan edir.
Əvvəlki illərdən fərqli olaraq, 
bu dəfə İT sahəsində fəaliyyət 

göstərən bütün yerli developer-
lərlə yanaşı, ümumiyyətlə, ideya 
və marağı olan hər kəs AppLab 
proqramının təklif etdiyi geniş 
imkanlardan faydalana bilər. Bu-
nun üçün qeydiyyatdan keçmək 
və maraq göstərilən sahə üzrə 
ideyanı bölüşmək lazımdır. 
Qeydiyyat prosesi 25 yanvar 2017-
ci il tarixindən 25 fevral 2017-ci il 
tarixinədək davam edəcək. 
Qeydiyyatdan keçmək istəyən 
ərizəçilər sadəcə http://applab.
bakcell.com/registration/  səhifə-
sinə daxil olaraq, yuxarıda qeyd 
olunmuş müddət ərzində anket 
formasını doldurmalıdırlar. Qey-

diyyat müddəti bitdikdən sonra 
təqdim olunmuş layihələr nəzər-
dən keçiriləcək və Seçim Komitə-
si tərəfindən təsdiq olunan ideya-
lar ikinci mərhələyə keçəcək. 
Bakcell-in əməkdaşları, Qual-
comm şirkətinin və AppLab 
proqramının digər tərəfdaşları-
nın nümayəndələrindən ibarət 
olan xüsusi ekspertlər qrupu 
gənc proqramçıları yerli və bey-
nəlxalq bazarların tələblərinə 
hədəflənmiş yeni məhsul və ya 
xidmətlərin pilot variantını tərtib 
etmək və həyata keçirmək üçün 
tələb olunan araşdırmalar və 
məsləhətlərlə təmin edəcək.

25 yanvar 2017-ci il tarixində “Ex-
celsior Hotel & Spa Baku”  otelinin 
dəstəyi ilə turizm sahəsində təhsil 
alan tələbələr üçün “Müəssisələr-

də idarəetmənin səmərəliliyinin 
ar tırı lması, menecmentə sistemli 
yanaşma” mövzusunda təlim ke-
çirildi. Təlim “AtaHolding” əmək-
daşı  Elməddin Hüseynov tərəfin-
dən aparıldı.  Təlimdə fəaliyyətin 
planlanması, resursların təmin 
edilməsi, biznes proseslərin tərtibi 
və tətbiqi, fəaliyyətin  monitorinqi 
və davamlı inkişafın təmin edil-
məsi mövzuları haqqında ətraflı 
məlumat verildi. Təlim iştirakçıla-

rı arasında fəaliyyətin planlanma-
sı, biznes prosesin tərtibi ilə bağlı 
qrup çalışması keçirildi.
Məlum olduğu kimi, keyfiyyətli 
xidmətlər hər bir şirkətin rəqabət 
qabiliyyətliliyinin təminatıdır. 
Təlimdə dayanıqlı inkişaf, rəqa-
bət qabiliyyətliliyinin yüksəldil-
məsi, keyfiyyətin idarəedilməsi 
sisteminin qurulması və insan re-
surslarının idarəedilməsi ilə bağlı 
məsələlərə toxunuldu. 

Azərbaycanın İlk Mobil Operatoru 
və Aparıcı Mobil İnternet Provay-
deri Bakcell şirkəti xarici ölkələrə 
səfər edən abunəçilərinə rouminqdə 
olarkən internetə ən sərfəli şərtlərlə 
çıxışı təmin etmək üçün dünyanın 
daha 7 aparıcı telekommunikasiya 
operatoru ilə yeni razılaşmalar imza-
layıb. Şirkət abunəçilərinin hər MB 
üçün cəmi 1 qəpik ödəyərək yük-
səksürətli internetdən istifadə etmək 
imkanına malik olduğu ölkələrin 
siyahısını genişləndirməkdədir. Bu 
ilin yanvar ayından etibarən Gür-

cüstan, Ukrayna, İsrail, Qazaxıstan, 
Qırğızıstan, Tacikistan və Özbəkis-
tan kimi bir neçə yeni istiqamət-
lərə səfər edən Bakcell abunəçilə-
ri rouminqdə olduqca sərfəli olan 
data xidmətlərindən faydalanmağa 
başlayıblar. Hal-hazırda Bakcell 
abunəçiləri dünyanın 28 ölkəsində 
bu təklifdən faydalanmaq imkanı-
na malikdirlər (Türkiyə, Gürcüstan, 
Rusiya, Ukrayna, İran, Böyük Bri-
taniya, Almaniya, ABŞ, BƏƏ, Çexi-
ya Respublikası, İtaliya, Niderland, 
Macarıstan, İspaniya, Qazaxıstan, İs-

rail, Yunanıstan, Portuqaliya, Rumı-
niya, İrlandiya, Malta, Özbəkistan, 
Misir, Yeni Zelandiya, Qırğızıstan, 
Tacikistan, Albaniya, Cənubi Afri-
ka). Bu razılaşmalar sayəsində yuxa-
rıda sadalanan ölkələrdən hər hansı 
birinə səfər edən Bakcell abunəçiləri 
hər MB üçün cəmi 1 qəpik ödəyərək 
yüksəksürətli internetdən istifadə 
etmək imkanına malik olacaqlar.Bu 
təklifdən yararlanmaq üçün abunə-
çilər sadəcə *125#1000#YES yığaraq 
rouminq internet paketini aktivləş-
dirməlidirlər. 

“AtaBank” ASC LİDER təcili pul 
köçürmələri sistemi ilə birgə ak-
tiv plastik kart istifadəçilərini 
sevindirir. Dünyanın istənilən 
VISA və ya MasterCard plastik 
kartına dərhal pul vəsaiti yatır-
maq istəyirsinizsə, AtaBank-ın 
filiallarına və ya şöbələrinə mü-
raciət edə bilərsiniz. Köçürmə-
ni həyata keçirmək üçün Sizə 

sadəcə kartın nömrəsini bilmək 
kifayətdir. Pulun göndərilməsi 
və qəbulu proseduru son dərəcə 
rahat və sadədir.
Qeyd edək ki, pul köçürmə xid-
mətlərini “AtaBank”-ın 26 filial 
və şöbəsində həyata keçirmək 
mümkündür. Bank Western Uni-
on, Xəzri, Zolotaya Korona, Con-
tact,  Blizko və LİDER sistemləri 

ilə  beynəlxalq köçürmələr həya-
ta keçirir.

"AtaBank" plastik kartlara pul köçürmə prosesini sürətləndirdi
“Nar” abunəçilərin rahat və kə-
sintisiz rabitə və internet xid-
mətlərindən yararlanması məq-
sədilə yeni baza stansiyalarının 
ölkə ərazisində quraşdırılması 
prosesini davam etdirir. Abunə-
çilərin artmaqda olan internet-
dən istifadə tələblərinin qarşılan-
ması üçün ölkə ərazisində 2272 
sayda 3G və 614 ədəd 4G (LTE) 
baza stansiyası quraşdırılmışdır. 

B e l ə l i k l ə , 
“Nar” 5916 
ədəd baza 
s tans iyas ı 
ilə öz istifa-
dəçi lər inə 
ölkədəki ən 
böyük mo-
bil rabitə 
şəbəkələrin-

dən birini təqdim edir.
Bundan əlavə, “Nar” operatoru-
nun gücləndirilmiş və genişlən-
dirilmiş 4G (LTE) şəbəkəsinin 
istifadəçilərinin sayı dinamik 
şəkildə artmaqda davam edir. 
Hazırda “Nar” LTE şəbəkəsin-
dən faydalanmış istifadəçilərin 
ümumi sayı 120 000-dən çoxdur. 
“Nar” öz genişləndirilmiş şə-

bəkəsi ilə hər bir abunəçinin 
tələblərinə uyğun olan müxtəlif 
tariflər və internet paketləri tək-
lif edir. Abunəçilər sərfəli qiy-
mətlərlə daha çox çeşidli mobil 
rabitə və internet xidmətlərin-
dən istifadə edə bilirlər. Mobil 
operator tamamilə yeni “3-ü 
1-də aylıq” tarifini bir müddət 
öncə təqdim etmişdir. Bu tarifə 
qoşulan istifadəçilər elə həmin 
andan etibarən ölkədaxili bütün 
istiqamətlərə 300 dəqiqə, 300 
SMS və 900 MB internet trafiki 
əldə edirlər. 
“3-ü 1-də aylıq” tarifi və mobil 
operatorun internet paketləri 
haqqında daha ətraflı məlumatı 
nar.az internet səhifəsindən öy-
rənmək olar. 
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Almaniyanın “Dirror” şirkəti di-
var güzgüsü və planşetin hibridi 
olan qurğular seriyasını satışa 
çıxarıb. “Dirror” qurğusu ilk 
rəqəmli güzgü olmasa da, “Win-
dows 10” əməliyyat sistemi əsa-
sında işləyən ilk kommersiya 

məhsulu hesab edilə bilər. “Ağıl-
lı” güzgülər üç müxtəlif versiyada 
istehsal edilir. Şirkətdən bildirilib 
ki, “Dirror” güzgüləri Bluetooth 
4.0 və Wi-Fi modulları ilə təchiz 
edilib, həmçinin “Cortana” səs 
köməkçisini dəstəkləyir.

2 - 8 fevral 2017-ci il
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 (əvvəli ötən sayımızda)
Gələcəyə meyil edən sahibkar 
(rəhbər) PR-ın potensial imkanla-
rından tam ölçüdə istifadə etməli-
dir. PR-ın yaxşı sazlanmış sistemi 
alıcılara firmanın “imkanlar pən-
cərəsini” daim və dəqiq görməyə, 
cəmiyyətdə əhvali-ruhiyyələrin 
dəyişilməsindən vaxtında istifadə 
etməyə imkan verir və  rəqibin onu 
ötməsinə şərait yaratmır.
Kommunikativ məkan müxtəlif 
xəbərlərlə doludur. PR bu kom-
munikativ məkan çərçivəsində öz 
obyektləri üçün əlverişli mühitin 
yaradılmasına cəhd edir. Bu,  dar 
çərçivədə vəzifədir, buna görə də 
ona nail  olunması mümkün olmur. 
İctimai diqqətin fokusuna düşən 
PR obyekti haqqında müsbət və 
mənfi fikirlərin tarazlı əlaqələndi-
rilməsi uğrunda mübarizə gedir. 
“Public relations” firma ilə icti-
maiyyət arasında qarşılıqlı müna-
sibətlərin inkişafı üzrə dai mi 
fəaliyyət tələb edən icti-
maiyyətlə münasi bətlər 
sistemidir. “Public relati-
ons” mövcud təşki latın, 
mü ə s sisənin me  necmentinin 
funksiya larından biri 
kimi dərk olunur. Çox-
saylı tə riflərdən biri onun 
aşağıdakı lakonik təri-
fidir: “Public relations” 
təşkilatla ictimaiy yət 
ara sında kommunikasi-
yaların müəyyən edilmə-
si və saxlanılması üz rə 
menecmentin müs təqil 
funksiyasıdır. 
Bu nunla belə, “public relations” 
marketinqlə əlaqədardır. Qərb öl-
kələrində qeyd olunur ki, “public 
relations” “product” (məhsul), 
“price” (qiymət), “promotion” 
(irəliləmə), “place”(yer) ilə yana-
şı,  marketinq kompleksinin beşin-
ci “p” elementidir. Lakin “public 
relations” “irəliləmədən” onunla  
fərqlənir ki, o, yalnız ictimai şüur-
da məhsulu yox, həm də müəssisə-
ni irəlilədir (bazarda reklam edir). 
Məhsulun (əmtəənin, xidmətin) 
irəliləməsi başlıca olaraq istehlak-
çılarla, “public relations” isə geniş 
ictimaiyyətlə həyata keçirilir. 
Qeyd  etmək lazımdır ki, “public 
relations”, eyni zamanda, müəy-
yən fəaliyyətlə məşğul olan geniş 
ictimaiyyəti təmsil edən reklam 
vasitələrindən biridir.  Belə bir 
mühüm xususiyyəti nəzərə alaraq 
qeyd etmək lazımdır ki, “public re-
lations” əmtəənin, firmanın bazar-
da yox, cəmiyyətdə irəliləməsinə 
yönəldilmişdir. “Public relations” 

məhsulun satışı ilə bağlı deyil. Bu, 
uzaq fəaliyyət reklamıdır. 
“Public relations” ifadəsi hərfi mə-
nada “public” - ictimai münasibət-
lər deməkdir. Hazırda  müvafiq 
ədə biyyatlarda bu anlayışın iki ey-
ni qiymətli adına rast gəlmək olar:  
“public relations” və “ictimaiyyətlə 
əlaqələr”, “ictimai əlaqələr”. “İcti-
mai əlaqələr” dedikdə, müəssisə-
nin onun  fəaliyyətinin səmərəlili-
yinin yüksəldilməsinə yönəldilmiş 
əlaqələri başa düşülür. 
Əlverişli ictimai rəyin formalaş-
ması olan “public relations” kimi 
“TƏLFORSATSTİ” (TƏLFOR – 
tələbin formalaşması, SATSTİ - sa-
tışın stimullaşdırılması, bazarın, 
yəni alıcıların tələblərini nəzərə 
alarkən istehlakçının, yəni ixra-
catçının maraqları naminə tələbin 
formalaşmasına və satışın stimul-
laşdırılmasına  yönəldilmiş marke-
tinq  sistemində bütün  tədbirlərin 
məcmusu) tədbiri alıcı üçün xüsu-

si faydanı təmin edir. İctimaiyyətlə 
əlaqələr üzrə  qərarların qəbul edil-
məsi sahəsində tanınmış mütəxəs-
sis C.Blekin sözləri məşhurdur. O, 
demişdir: “Public relations” tam  
informasiyaya əsaslanan qarşılıqlı 
anlaşma vasitəsilə harmoniyaya 
nail olma sənəti və elmidir. 
“Public relations” əmtəənin is-
tehlak xassələri ilə bağlı deyil, in-
sanların şüurunda stereotiplərin 
mövcudluğu səbəbindən yaranan 
əmtəəyə və  müəssisəyə olan eti-
madsızlıq  maneəsinin aradan  qal-
dırılması rolunu yerinə yetirərək,  
əsas  olaraq qeyri-kommersiya əsa-
sında aparılır. 
Stereotipin formalaşması insan-
ların kollektiv xüsusi təcrübəsinə 
əsaslanır və çox zaman onların mil-
li xüsusiyyətləri ilə, ictimai mövqe-
yi ilə əlaqədardır. Stereotip dedik-
də, qəzet, radio və televiziyanın 
təsiri altında yaranan, ölkənin və 
ya onun  sakininin imici, tərzi başa 
düşülür. Əgər belə bir tərz mənfi-

dirsə, onda bu ölkənin əmtəələrinə 
(mallarına) qarşı düşüncəsiz,  ehti-
yatlı münasibət yaranır. Bu halda  
“public relations”ın vəzifəsi təqdim 
olunan ixrac mallarına münasibət-
də belə bir  stereotipin  aradan qal-
dırılmasıdır. “Public relations”ın 
təşkili zamanı aşağıdakı məqsəd-
lərə nail olunmalıdır:
• müəssisə ilə ictimaiyyət arasında 
qarşılıqlı anlaşma və etimad müna-
sibətlərinin müəyyən edilməsi;
• müəssisənin müsbət imicinin və 
obrazının yaradılması;
• müəssisənin nüfuzunun qoru-
nub saxlanması;
• işçilərdə müəssisənin işlərinə 
məsuliyyət hissinin və marağın 
formalaşması;
•  reklam vasitəsindən istifadə et-
məklə müəssisənin təsir dairəsinin 
genişləndirilməsi.
“Public relations” yalnız “alıcı-sa-
tıcı” münasibətlərində yox, həm 
də müxtəlif səviyyələrdə (höku-

mət səviyyəsinə qədər) 
geniş icti maiyyət tərə-
findən satıcıya münasi-
bətdə əlverişli iqlim ya-
ratmaq sənətidir.
Bu məqsədlə müəssisə-
nin imici formalaşır. 
İmic reklamın köməyilə 
yaradılır və bunun da 
əsas vəzifəsi onu göstər-
məkdən ibarətdir ki, in-
sanların problemləri yal-
nız həmin müəssisənin 
mallarının köməyilə həll 
edilir.  
“Public relations” fəaliy-

yətinin əsas istiqaməti ictimai şüu-
run idarə edilməsi,  manipulyasiya 
edil məsi, yəni təşkilatın uğuru üçün  
əlverişli olan xarici və daxili,  sosial, 
iqtisadi, siyasi, psixoloji mü hitin ya-
radılmasıdır. 
Bu strateji məqsədin həlli müəs-
sisənin kommunikasiyasının onun 
sosial mühiti ilə: müştərilərlə, ha-
kimiyyət orqanları ilə, KİV-lə, fir-
manın əməkdaşları ilə əlaqəsini 
təmin etmədən mümkün deyil.
“Public relations” sistemi təqdim 
olunan məhsula, təşkilata (müəs-
sisələr), hər-hansı bir hadisəyə 
münasibətlərdə ictimai rəyi forma-
laşdırmaqdan, gücləndirməkdən 
və dəyişməkdən ötrü ictimai rəyə 
təsir etməlidir. Rəy  ayrıca bir in-
sanın hər hansı bir  hadisəyə mü-
nasibətidir. Qrupun, yəni insan-
lar birliyinin rəyi ictimai rəy kimi 
müəyyən edilir.

(davamı gələn sayımızda)
F.M.Qarayev, 
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Azərbaycan 2017-ci ildə Rusi-
yada ticarət evi açmağı plan-
laşdırır. Bu barədə  İqtisadiyyat 
Nazirliyindən məlumat verilib.
“Bu il Rusiya, Belarus və Uk-
raynada ticarət evlərinin açıl-

ması nəzərdə tutulur”, - deyə 
məlumatda bildirilir. Bundan 
başqa, 2017-ci ildə bir sıra 
ölkələrdə, eləcə də Rusiyada 
ticarət nümayəndələrinin təyin 
olunması planlaşdırılır.
“Cari ildə Azərbaycan bir sıra 
ölkələrə ticarət missiyaları təş-
kil edəcək və öz məhsullarını 
beynəlxalq sərgilərdə təqdim 
edəcək”, - deyə məlumatda 
qeyd olunur.

Azərbaycanın ilk ticarət 
nümayəndəsi Rusiyada 

təyin olunacaq
Bunu Amerikanın Azərbay-

candakı Ticarət Palatasının 
(AmCham) üzvləri ilə keçirilən 
görüşdə iqtisadiyyat nazirinin 
müavini Sahil Babayev deyib.
“Ölkəmizin birinci ticarət nü-
mayəndəsinin Rusiyada təyin 
olunması məqsədəuyğundur. 
Çünki Rusiya Azərbaycanın 
əsas xarici ticarət partnyorla-
rından biridir”, - deyə nazir 
müavini bildirib.
Onun sözlərinə görə, yaxın 
zamanlarda Çin və Birləşmiş 
Ərəb Əmirliyində də ticarət nü-
mayəndələrinin təyin olunması 
imkanları nəzərdən keçirilir.

Azərbaycana idxal olunan ben-
zinin qiymətində artım baş ve-
rib. Artıq yanacaqdoldurma 
məntəqələrində “AI-95 Premi-
um” və “Aİ-98 Super” markalı 
benzinin  yeni qiymətləri tablo-
lara vurulub.
Belə ki, “AI-95 Premium” mar-
kalı benzinin yeni qiyməti 1,15 
AZN və “Super Aİ-98” markalı 
benzinin isə 1,20 AZN müəy-
yənləşib.
Qeyd edək ki, bu markalı ben-
zinlər ölkəyə idxal olunur və 

qiyməti sərbəst tənzimlənir.
Qiymət artımı Azərbaycanda 
istehsal olunan “AI-92” markalı 
benzin və “L-62” markalı dizel 
yanacağına tətbiq olunmayıb. 
Bu məhsulların qiyməti Tarif 
Şurası tərəfindən tənzimlənir.
Qeyd edək ki, ölkəyə idxal olu-
nan benzinin qiyməti bundan 
əvvəl bu ilin yanvarın 13-də 
artmışdı. Həmin vaxt “Aİ-95 
Premium” markalı benzin 1,05 
AZN, “Aİ-98 Super” markalı 
benzin isə 1,10 AZN idi.

2016-cı ilin yekunlarına görə, 

Azərbaycanda genişzolaqlı in-
ternetin yayılması səviyyəsi 79 
faiz təşkil edib.
Bu barədə “Market Research 
Reports” nəşrində yer alan ana-
litik icmalda qeyd olunub.
Genişzolaqlı internetin yayıl-
ması səviyyəsinə görə, Azər-
baycan Cənubi Koreya (91 
faiz), Yaponiya (91 faiz), Sinqa-
pur (84 faiz), Tayvan (83 faiz) 

və Honkonqla (79 faiz) birgə ilk 
beşliyə daxil olub.
İcmalda qeyd olunur ki, Azər-
baycan genişzolaqlı internetin 
inkişafına görə Asiyada ən fəal 
ölkələrdən biri olub.
Azərbaycan əhalisi stasionar və 
mobil rabitə ilə tamamilə əhatə 
olunub. Ölkədə provayder 
xidmətləri təqdim edən müəs-
sisələrin sayı 50-yə çatır.

Benzinin qiymətində artım

01 yanvar 2017-ci il tarixinə 
Bankın aktivləri 475 794 min 
manat səviyyəsində olub.
Kredit portfelinin həcmi 150 
162 min manat təşkil edib. Ban-

kın məcmu kapitalı ötən ilin 
müvafiq dövrü ilə müqayisədə 
6,7 milyon manat artaraq, 57,6 
milyon manata çatıb.
Bank aktivlərinin səmərəliliyi-

ni əks etdirən ROA əmsalı 1,07 
faiz, kapitalın gəlirliliyi (ROE) 
15,39 faiz təşkil edib. Məlumat-
da qeyd edilir ki, ötən il ərzində 
Bank 267 976 min manat həcmin-
də depozit cəlb edib ki, bunun 
da 135 954 min manatı əhalinin 
əmanətləridir. Ümumi gəlirlər 
47 365 min, xərclər 37 773 min 
manat təşkil etmiş, bankın xa-
lis mənfəəti 7,4 milyon manata 
yaxın olub. Bankın nizamnamə 
kapitalı 50 milyon manat həc-
mindədir. 1995-ci ildən fəaliyyət 
göstərən “Azər Türk Bank” ASC-
nin səhmlərinin 75 faizi Azərbay-
can dövlətinə məxsusdur.
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